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سال  ششم/ شماره صد و بیست وشش/ سه شنبه ۱6 اردیبهشت ۱۳۹۹/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

بالانشین بازارها
در هجوم غیر متخصص ها، راهکار دولت صیانت از بازار سرمایه است ؛

"بورس در ایران بازاری است که هنوز به پختگی لازم نرسیده است" این را دکتر علی چشمی، استاد گروه اقتصاد دانشگاه فردوسی 
می گوید و تاکید دارد، گروههای مختلف مردم و حتی افرادی که هیچ سررشته و اطلاعی  از بورس ندارند، به سرمایه گذاری در این 
بازار هجوم آورده اند. در مقایل علی اسلامی بیدگلی، کارشناس بازار سرمایه ، معتقد است، دولت برای صیانت از بازار علاوه بر تمام 
اقدامات، باید تقویت شبکه کارگزاری ها و شرکت های مشاوره سرمایه گذاری و بازارگردانها را در دستور کار خود قراردهد. به نظر 

می رسد در نگاه توام با تردید اقتصاددانان و فعالان بازار، راهکار دولت، حفظ و صیانت از این بازار است؛

گزارش
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دیدگاه

پساکرونا سهمگین تر از کرونا 
نهاد خانواده در فرهنــگ و جامعه ایــران از دیرباز 
دارای جایگاه ویژه ای بوده اســت تا آنجایی که افراد 
در خانه و زیر ســایه آن از احســاس امنیت بالایی 
برخوردار می شــدند. با این وجود تجربه چند هفته 
درخانه ماندن اختیاری شــهروندان ایرانی به دنبال 
همه گیری ویــروس کرونا به ما نشــان داد، در چند 
ســال گذشــته به این نهاد و کارکردهایش آسیب 
جدی وارد شــده تا آنجایی که اکنــون پس از اتمام 
دوران قرنطینه اختیاری شهروندان در خانه هایشان 

باید منتظر آسیب های جدی در ...
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گزارش

معادلات کاغذی بهم ریخت!
براســاس تازه ترین اعلام مرکــز آمار ایــران، نرخ 
بیکاری سه ماهه زمستان ســال 97 استان اصفهان 
12.4 درصد و طی مدت مشابه سال گذشته برآورد 
نقطه ای آن 10.3 درصد اســت که در این مدت نرخ 
مشارکت اقتصادی اســتان از 42.1 درصد به 39.1 
درصد و نسبت اشــتغال هم از 36.9 درصد به 35.1 
درصد رسیده است.اگرچه بیکاری یکی از بزرگترین 
مشــکلات اصفهان به عنــوان بزرگترین اســتان 
صنعتی و تولیدی کشور به شــمار می رود، اما سال 

گذشته معاون هماهنگی امور ...
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مرکز آمار ایران اعلام کرد در فروردین 99 عدد شاخص کل برای خانوارهای کشور 
)100=1395( به 42،۸ رسید که نسبت به ماه قبل 2.1 درصد افزایش نشان می دهد.
در این ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور مربوط به استان های کردستان و 
کهگیلویه و بویر احمد با 3.۸ درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان 
آذربایجان  غربی با 1.1 درصد افزایش است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به فروردین 99 

برای خانوارهای شهری به عدد 31.9 درصد رسید. 

جمشید حمزه زاده، دبیر تشکل های ملی گردشگری گفت: » کرونا فقط در دو ماه اسفند و فروردین 
5300 میلیارد تومان خسارت به صنعت گردشگری وارد کرد. به گزارش ایسنا او گفته:»این 
ضرر به صنعتی وارد شده که 240 هزار نفر به صورت مستقیم و 550 هزار نفر غیرمستقیم در آن 
مشغول به کارند.«او بسته حمایتی برای جبران خسارت بخش گردشگری را بی تأثیر دانست و 
درخواست کرد: »وام 12 درصدی دولت به دلیل آسیب صددرصدی صنعت گردشگری به 
تسهیلاتی با سود تک رقمی، بازپرداخت پنج ساله و یک دوره تنفس یک ساله تبدیل شود.«

و  طلا  اتحادیه  رئیس  نوسان:   
جواهر اصفهان گفت: در ماه رمضان 
می  کاسته  مالی  بازارهای  رونق  از 
در  کرونا  ویروس  شیوع  اما  شود، 
کشور محدودیت هایی را برای بازارها 
بازارها دچار  از  ایجاد کرده و برخی 
افت شدید شده اند، حال باید منتظر 
ماند تا بازارهایی مانند طلا، سکه و 

ارز بتوانند به رونق سابق برگردند.
کرد:  اضافه  بران  شیشه  هوشنگ 
چهارشنبه  آمریکا  مرکزی  بانک 
را  بهره  نرخ های  کرد  اعلام  گذشته 
و  داشت  خواهد  نگه  صفر  نزدیک 
قول داد برنامه های اضطراری خود را 
برای کمک به اقتصاد آسیب دیده از 
شیوع کرونا گسترش دهد، بنابراین 
طلا در فضای نرخ های بهره اندک که 
هزینه نگهداری این فلز ارزشمند را 
کاهش می دهد، به عنوان دارایی امن 
تقاضای خرید بیشتری پیدا خواهد 

کرد.
شاخص  اینکه  بیان  با  بران  شیشه 
هفته ای  طول  در  سرمایه  بازار  کل 
که گذشت بیش از 100 هزار واحد 
رشد کرد که در نوع خود بی سابقه 
این هفته  بازار سرمایه  افزود:  است، 
خوبی  نسبتا  و  مهم  خبرهای  با 
ورود  از  که  خبرهایی  بود،  همراه 
سهام عدالت به آن و خرید و فروش 
این سهم توسط مردم خبر می داد. 
واسطه  به  طلا  و  ارز  بازار  هرچند 
نوسانات قیمت نفت،  تداوم کرونا و 
اما  دارند،  نگران کننده  کمی  آینده 
تداوم  و  بانکی  سود  نرخ  کاهش  با 
حمایت های دولت از بازار سهام امید 
بیشتر  بورس  آینده  به  سهامداران 

شده است.
حال  این  با  داد:  ادامه  بران  شیشه 
بازارهای  با  بورس  بازدهی  مقایسه 
موازی، به خوبی از درجه جذایبت بازار 
سهام برای عموم جامعه خبر می دهد. 
دلار  نرخ  روزه،  بازه چهل  در همین 
رشد  درصد   1.4 تنها  آزاد  بازار  در 
کرد. سکه، اما با کمک اونس جهانی، 
توانست حداقل از دلار سبقت گیرد 
و بازدهی 6.3 درصدی را ثبت کند. 
 7.5 از  نیز  عیار   1۸ طلای  بازدهی 
روزه   40 رشد  تا  نرفت  فراتر  درصد 
این دو بازار نیز به هیچ وجه با بازدهی 

بورس، قابل قیاس نباشد.
شیشه بران در ادامه با اشاره به اینکه 
تاثیر اونس  ایران تحت  قیمت طلای 
جهانی، قیمت نفت و نوسان نرخ ارز در 
داخل و پیامدهای پساکرونا با نوسان 
و رکود در تقاضا روبه رو است، افزود: 
قیمت سکه  در اواخر هفته گذشته با 
افزایش حدود  150 هزارتومانی نسبت 
به اوایل هفته به رقم 6 میلیون و 490 
هزار تومان رسید و دیروز حباب سکه 

به حدود 200 هزار تومان رسید. 
وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر 
خرید و فروش  طلا و جواهر با شروع 
ماه مبارک رمضان در رکود کامل به 
سرمی برد و تقریبا به صفر رسیده و 
است،  یافته  کاهش  شدت  به  تقاضا 
گفت: باتوجه به اینکه در ماه رمضان 
می  کاسته  مالی  بازارهای  رونق  از 
شود، اما شیوع ویروس کرونا در کشور 
محدودیت هایی را برای بازارها ایجاد 
افت  بازارها دچار  از  برخی  که  کرده 
شدید شده اند، حال باید منتظر ماند 
ارز  و  سکه  طلا،  مانند  بازارهایی  تا 

بتوانند به رونق سابق برگردند.

٥٣٠٠  میلیارد تومان خسارت کرونا به گردشگری٢٪ افزایش نرخ تورم در فروردین ٩٩
اصفهان نامه

   گزارش

رکود بازار طلا و ارز
رشد بازار بورس

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

بارش های مستمر  با  ای که گذشت"  نوسان:"اصفهان در هفته   
بین المللی  تالاب  از  هکتار  هزار   ۱۰ از  بیش  توانست  خود  بهاری 
گاوخونی را ترکند تا یک بار دیگر برای مهمانان قدیمی این تالاب 
چراغ سبزی باشد. اینروزها هرچند تالاب گاوخونی با گذشته های دور 
خود بسیار فاصله دارد، اما با حضور حدود ۳۰۰ قطعه پرنده از ۹ گونه 
مختلف که ۱۰۰ قطعه فلامینگو از شاخص های آن بودند همراه بود. از 
سوی دیگر، دریاچه نمک که میان سه استان اصفهان، قم و سمنان 
واقع شده به عنوان میراث با ارزش طبیعی، به طور مشترک به نام 
این سه استان ثبت ملی شد. این هفته همچنین با درگذشت استاد 
فیض اله صفدرزاده حقیقی، پیشکسوت نامدار صنعت فرش دستباف 
و خالق تابلو فرش جادۀ ابریشم، بزرگترین تابلوفرش جهان همراه بود؛ 

۱۰۰ قطعه فلامینگو 
مهمان تالاب گاوخونی 

کشت کشاورزان و نفس های اندک تالاب با توجه به بارش های بهاری توانست بیش 
از 10 هزار هکتار از تالاب بین المللی گاوخونی را ترکند و یک بار دیگر برای مهمانان 

قدیمی این تالاب چراغ سبزی شد، مهمانانی که امسال به ضیافت تالاب آمدند.
قطار زندگی زاینده رود به ایستگاه پایانی خود در شرق شهرستان اصفهان به تالاب 
گاوخونی می رسد، تالابی که بعد از حدود 15 سال که حال ناخوشی داشت و 
زمینش از تشنگی ترک خورده بود، بالاخره در سال گذشته با بخشش آسمان آب را 
به خود دید. اما فقط این انسان ها نبودند که از رسیدن آب دوباره به تالاب شوک زده 
بودند بلکه ضیافت تالاب برای پرندگان و حیوانات که بسیاری از همنوع های آنان 
در این خشکی تلف شده بودند،  محمود قهرمانی رئیس اداره حفاظت محیط زیست 
شهرستان اصفهان می گوید: حدود 300 قطعه پرنده از 9 گونه پرنده مختلف را در 
تالاب مشاهده کردیم، که 100 قطعه فلامینگو از شاخص های این پرندگان بودند. 

بی شک این اتفاق می تواند مقدمه ای برای روزهای خوب این تالاب باشد.
ثبت ملی دریاچه نمک 

بطور مشترک به نام سه استان
دریاچه نمک به عنوان میراث با ارزش طبیعی، به طور مشترک به نام سه استان 
ثبت ملی شد. رییس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری آران وبیدگل 
با بیان این خبر گفت: این اثر به عنوان بزرگترین دریاچه نمک کشور بین سه استان 
اصفهان، قم و سمنان واقع شده و شماره ثبت آن هم به زودی فرستاده خواهد شد. 
سید حسین چاکری با اشاره به اینکه آسان ترین مسیر دسترسی به دریاچه نمک از 
50 کیلومتری شمال آران وبیدگل است، افزود: این دریاچه باگستره  ی 55 در 35 
کیلومترمربعی قرار است به زودی دریاچه و عرصه آن نیز تعیین حریم شود. دریاچه 
نمک به عنوان بزرگترین دریاچه فصلی و فراشور دارای ساختار زمین شناختی کم 
مانندی شامل پوسته نمکی و حاشیه باتلاقی است که ارزش افزوده حاصل از 

استحصال منابع معدنی آن پیش تر حدود 20 میلیارد دلار برآورد شده بود.
6۰ درصد سد زاینده رود خالی است

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان با اشاره به ذخیره 
571 میلیون مترمکعبی سد زاینده رود، گفت: بخشی از آب رهاسازی شده زاینده 
رود به همراه بخشی از زهاب های کشاورزی به سمت گاوخونی حرکت و به تالاب 
می ریزد. حسن ساسانی با اشاره به آخرین وضعیت بارش های حوضه زاینده رود، 
اظهار کرد: از ابتدای سال آبی جاری، میزان بارش ها در حوضه زاینده رود 1112 
میلیمتر ثبت شده که این میزان در مدت مشابه پارسال 2124 میلیمتر و متوسط 
بلندمدت متوسط 1305 میلمتر بود. وی افزود: میزان بارش ها در سال آبی جاری 
نسبت به سال گذشته 49 درصد و نسبت به متوسط بلندمدت 15 درصد کاهش 
داشته است.وی با بیان اینکه در حال حاضر ذخیره مخزن سد زاینده رود 571 
میلیون مترمکعب است، ادامه داد: در حال حاضر 40 درصد مخزن سد زاینده رود 

ذخیره آب دارد.
نگاه مثبت اصفهان به توسعه کشت گلخانه ای

آنطور که معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی اصفهان گفته، 
توسعه کشت گلخانه ای از اولویت های وزارتخانه است و اصفهان نیز نگاه ویژه ای به 
این صنعت دارد. اصغر رستمی برخورداری از مطلوبیت نسبی محصولات، افزایش 
تعداد برداشت ها در سال، ارتقا میزان برداشت محصول نسبت به سطح زیر کشت، 
تعیین زمان بهره برداری محصول و ثبات در فعالیت شاغلان و کارگران را از مزایای 
این صنعت می داند. به گفته وی در هر هکتار از گلخانه ها بطور متوسط 10 نفر 
بصورت دائم مشغول بکارند، بنابراین با توسعه آنها نفرات بیشتری در طول سال 

کار ثابت خواهند داشت که موضوعی مهم در اشتغالزایی پایدار به شمار می رود.  
بررسی آمار و ارقامی که مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی اصفهان مطرح 
می کند حاکیست که مساحت گلخانه های اصفهان از یکهزار و ۸40 هکتار در 2 
سال قبل اکنون به 2 هزار هکتار رسیده که این میزان گلخانه در طول سال قادر 
خواهد بود 370 هزار تنُ انواع محصولات سبزی و صیفی مانند خیار، گوجه، فلفل 

دلمه ای رنگی، بادمجان، توت فرنگی، سبزی برگی و غده ای تولید کند.
درگذشت خالق جاده ابریشم 

خالق جاده ابریشم پا به جاده آسمان گذاشت. از استاد فیض اله خان صفدرزاده 
حقیقی، بیش از 60  اثر نفیس در هنر فرش بافی به جا مانده که از آن جمله می 
توان به آثاری همچون، بارگاه آسمانی امام رضا)ع(، شبستان مسجد وکیل شیراز و 

کاخ چهلستون اصفهان اشاره کرد.
معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
وگردشگری استان اصفهان در این ارتباط گفت: این هنرمند ارزشمند، یکی از 
پیشکسوتان هنر فرش دستباف اصفهان، متولد سال 1321 و خالق تابلوی فرش 
جادۀ ابریشم بزرگترین تابلوفرش جهان و سفیر ماندگار هنر فرش ایران در چین 
بوده است. وی با بیان اینکه این استاد فرش دستباف از شاگردان عیسی بهادری 
و رستم شیرازی از استادکاران این حوزه در هنرستان هنرهای زیبای اصفهان 
بود گفت: فیض الله خان صفدرزاده علاوه بر فرش بافی در نگارگری و مرمت بناهای 

تاریخی نیز تبحر داشته است.

از پرواز فلامینگوها 
تا درگذشت خالق جاده ابریشم 

مشکلات  بزرگترین  از  یکی  بیکاری  اگرچه 
اصفهان به عنوان بزرگترین استان صنعتی و 
تولیدی کشور به شمار می رود، اما سال گذشته 
استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
اصفهان، با اعلام خبر کاهش نرخ بیکاری از 
14.1 درصد به 10.7 درصد در سه ماهه نخست 
سال 9۸، وعده داد مطابق هدفگذاری تا پایان 
سال، نرخ بیکاری اصفهان به زیر 5 درصد برسد. 

اگرچه این وعده بر روی معادلات کاغذی از سوی 
مدیریت استان انجام شدنی بود، اما شیوع ویروس 
کرونا در کشور نه تنها دنیا، بلکه مدیران کشور و 
استان را غافلگیر کرد، تا جایی که در روزهای 
پایانی سال گذشته مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان اصفهان پیش بینی کرد که 
قرارداد کاری حدود 40 هزار کارگر در استان به 
دلیل کرونا تمدید نشود و آنها می توانند با ثبت نام 
در سایت بیمه، براساس سوابق کاری خود از بیمه 
بیکاری بهره مند شوند. البته غلامی- سخنگوی 
ستاد مبارزه با کرونا در استان اصفهان اواخر 
سال گذشته در ارتباط با اخراج کارکنان برخی 
از شرکت های خصوصی به بهانه شیوع ویروس 
کرونا اعلام کرد که هیچ شرکت و واحد تولیدی 
حق اخراج کارکنان خود به بهانه کرونا را ندارد 
و در صورت این اتفاق کارکنان آنها می توانند 
به اداره کار مراجعه کند. با این وجود بعد از ایام 
نوروز آمار بیکاری کارگران اصفهانی و درخواست 
آنها برای دریافت بیمه بیکاری بیشتر از پیش 

بینی و به بیش از 65 هزار نفر افزایش یافت.

نیاز به همت مضاعف
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان با اشاره به اینکه شیوع ویروس کرونا 
بسیاری از معادلات و پیش بینی ها را دگرگون 
کرده می گوید: علی رغم تمام مسائل روند 
بیکاری در استان اصفهان از 14.4 درصد از 
یکسال و نیم گذشته تاکنون به 10.3 درصد 
اما  بهبودی است  نشان دهنده  رسیده که 
راضی کننده نیست و نیاز به همت مضاعف دارد.

سید حسن قاضی عسگر درباره تفکیک نرخ 
بیکاری شهری، روستایی، کشاورزی و صنعتی 
اصفهان  استان  سال 9۸  زمستان  ماهه   3
براساس آمار مرکز ایران، ادامه می دهد: به 
دلیل شرایط فعلی کشور با شیوع ویروس کرونا 
آمار های جزیی برای مسئولان استان ابلاغ 
نشده است. به گفته او، براساس برنامه ریزی ها 
معضلات  رفع  با  اندکی  لازم  تصمیمات  و 
شیوع ویروس کرونا، درصدد تشکیل ستاد 
استانی مدیریت جهش تولید هستیم تا با اعلام 
برنامه ها اقدامات اساسی اجرا شود، همچنین 
با برنامه ریزی و کاهش بحران ها حمایت های 
مسئولان استان در راستای رونق واحدهای 
تولیدی و صنعتی صورت می گیرد، اما طی 
سال گذشته با بحران های مختلف از روابط 
خارجی تا سیاست های داخلی روبه رو شدیم 
ولی با تمام شرایط اقدامات باید منسجم تر 
اجرایی شود تا به هدفگذاری نرخ بیکاری تک 

رقمی دست یابیم.
اما معاون استاندار اصفهان در تحلیل کاهش 
نرخ مشارکت اقتصادی استان در زمستان سال 
گذشته، توضیح می دهد: آمارها نشان دهنده 
این است که افراد کمتر به دنبال کار بوده اند و 

یا اینکه نتوانسته اند کاری با تخصص خودشان 
پیدا کنند اما تمام مباحث باید با یکدیگر بررسی 
و تفکیک شوند. براساس آمارها، نرخ مشارکت 
گذشته  سال  پاییز  ماهه  سه  در  اقتصادی 
مطلوب تر بوده و معمولاً در فصول زمستان 
نرخ مشارکت کمتر می شود، اما باید برای بهبود 

شرایط تلاش بیشتری اجرایی شود.

کاهش نرخ مشارکت 
دلیل کاهش نرخ بیکاری 

در همین ارتباط مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان اصفهان به نوسان، می گوید: 
نرخ بیکاری استان اصفهان در زمستان سال 
به زمستان 97 حدود 1.۸  گذشته نسبت 

درصد کاهش داشته است.
محسن نیرومند اما، دلیل کاهش نرخ بیکاری 
اصفهان را کاهش نرخ مشارکت می داند و 
توضیح می دهد: نرخ مشارکت استان اصفهان 
در زمستان قبل 44 درصد بود، در حالیکه این 
نرخ در زمستان 9۸ به 41.5 درصد رسید و این 
بدین معناست که افراد متقاضی کار در استان 
به دلایلی مانند پیدا کردن راه درآمد دیگر 
همچون ورود به بازار بورس و .... کمتر شده 
است. او تاکید می کند: به طور معمول وقتی نرخ 
مشارکت پایین آید، به طور قطع نرخ بیکاری نیز 
کمتر خواهد شد، بنابراین کاهش نرخ مشارکت 
در اصفهان به این دلیل است که اقدام خاصی در 

جهت اشتغال استان انجام نشده است.
نیرومند تصریح می کند: به طور قطع نرخ 
بیکاری استان در بهار امسال به دلیل کرونا 
افزایش می یابد وگواه این ادعا افزایش تقاضا 
افراد برای دریافت بیمه بیکاری است. او تاکید 
می کند: مطابق پیش بینی ها و بر اساس 
تعدادافراد ثبت نام کننده برای بیمه بیکاری 

تصور می کنیم طی بهار امسال نسبت به بهار 
سال گذشته بین 1.5 تا 2 درصد نرخ بیکاری 
در استان اصفهان رشد یافته و احتمالا به 13 

درصد برسد.
او درباره برنامه ها و سیاست های استان برای 
حفظ اشتغال و ممانعت از تعدیل نیرو، معتقد 
است: در حال حاضر باید از بحرانی تر شدن 
شرایط موجود جلوگیری کنیم و قرار است از 
سوی دولت تسهیلاتی به واحدهای تولیدی، 
کارخانجات و دیگر بخش ها همچون واحدهای 
صنعتی کشاورزی و ورزشگاه ها تخصیص یابد 

تا از اخراج کارگران آنها جلوگیری شود.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
استان  سهم  هنوز  گوید:  می  اما  اصفهان 
اصفهان از تسهیلات 75 هزار میلیاردی دولت 
مشخص و ابلاغ نشده است و تا زمانی که این 
اتفاق رخ ندهد نمی توان بررسی کرد این وعده 
و تسهیلات چه تاثیری بر واحدهای صنعتی و 
تولیدی خواهد داشت، البته بنابراین وعده 
بسیاری از افرادی که برای دریافت بیمه بیکاری 
ثبت نام کرده بودند با اصرار کارفرمایان خود، از 
این درخواست انصراف دادند تا بتوانند در آینده 

از این تسهیلات استفاده کنند.
 او تاکید می کند: تا زمانیکه این اعتبار پرداخت 
نشود نمی توان از تاثیر آن گفت، امروز دولت 
سیاست های خوبی برای حفظ اشتغال و ایجاد 
اشتغال در نظر گرفته؛ اما مهم اجرای این برنامه 

هاست.
نیرومند با بیان اینکه متاسفانه شیوع کرونا 
موجب سقوط بهای نفت به پایین ترین رقم 
خود شده است، تصریح می کند: با توجه به 
آسیب صنایع و بخش خدمات از کرونا، بعد از 
کنترل شرایط به طور قطع چند ماهی طول 
می کشد تا شرایط این بخش ها بهتر شود و 
امیدواریم با اجرای درست طرح فاصله گذاری 
هوشمند و همزیستی درست با کرونا، با فعالیت 
دوباره این صنایع، نرخ بیکاری استان دوباره 

روندی نزولی به خود بگیرد.
او با تاکید بر اینکه حفظ و تثبیت اشتغال 
100 هزار نفر طی سال جاری در کل استان 
برنامه ریزی شده است، می گوید: در شرایط 
کنونی به جای اشتغال جدید باید سرمایه های 
موجود حفظ شود و در کارگروه اشتغال سهم 
هر دستگاه مشخص شده است. وی اضافه می 

کند: مطابق برنامه پیش از شیوع کرونا قرار 
بود در سال 1399 در استان اصفهان 63 هزار 
شغل جدید ایجاد کنیم تا بتوانیم نرخ بیکاری 
خود را ثابت نگه داریم، البته امروز شرایط اندکی 

متفاوت است. 
به نظر میرسد اینروزها اگرچه کرونا به چالشی 
بزرگ پیش پای اشتغال استان مبدل شده 
است، اما بسیاری از فعالان اقتصادی معتقدند با 
تغییر سبک تجارت از سنتی به الکترونیک می 
توان تا حدودی بر این اوضاع غلبه و از بیکاری 

بیش از پیش نیروی کار جلوگیری کرد.

شیوع ویروس کرونا نرخ بیکاری اصفهان را به حدود 13 درصد می رساند؛

معادلات کاغذی بهم ریخت!
محسن نیرومند می گوید، دلیل کاهش نرخ بیکاری اصفهان پایین آمدن نرخ مشارکت و خروج متقاضیان از صف است 

 نوسان: رییس ســازمان صنعت، معدن 
و تجارت اصفهان گفت: حــدود 30 درصد 
سنگ های تزئینی این استان خام فروخته 
می شود در حالی که باید این سنگ ها بعد از 
فرآوری و ایجاد ارزش افزوده به سایر کشورها 

صادر  شود.
ایــرج موفق اظهــار کرد: هم اکنــون خام 
فروشــی از بزرگترین مشــکلات صنعت 
سنگ کشور است و بیشــتر ذخایر معدنی 
ســنگ های تزئینی کشــورمان به صورت 

خام صــادر می شــود. وی افــزود: یکی از 
مهمترین مشــکلات صنعت معدن در این 
استان بازســازی و نوسازی نکردن بسیاری 
از این واحدهای فــرآوری به ویژه در بخش 
سنگ های تزیینی اســت. معدن داران باید 
به سمت ساخت و تولید یا واردات تجهیزات 
جدید در عرصه فرآوری مواد معدنی حرکت 
کنند و برای این کار می توانند از تسهیلات 
طرح رونق تولید اســتفاده کنند. وی بیان 
کرد: محصولات تولیدی واحدهای فرآوری 

به  دلیل قدیمی بودن دستگاه ها و تجهیزات از 
کیفیت لازم برخوردار نیست و قدرت رقابت 

چندانی در بازارهای جهانی ندارند.
وی یــادآور شــد: ظرفیت تولید ســالانه 
معادن اســتان اصفهــان 4۸ میلیون تن 
است، سنگ های تزئینی، طلا، شن و ماسه، 
سنگ آهک، سنگ آهن، مس، سرب و روی از 
مهمترین محصولات و تولیدات معادن این 
استان محسوب می شــود. وی خاطرنشان 
کرد: اصفهان به عنوان یکی از اســتان های 

با ظرفیت های بــالای معدنی در کشــور، 
حدود ۸40 معدن در حــال بهره برداری با 
ســرمایه گذاری بیش از 10 هــزار میلیارد 
ریال دارد کــه نزدیک بــه 400 واحد از آن 
سنگ های تزئینی است. موفق اضافه کرد: 
ســال گذشــته 341 میلیارد ریال حقوق 
دولتی معادن در این اســتان وصول شــده 
است و اصفهان از نظر تعداد معادن فعال در 
صدر استان ها اما از نظر حقوق دولتی در رده 

چهارم کشور جای گرفته است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان خبر داد:

خام فروشی 3۰ درصد سنگ های تزئینی اصفهان

براســاس تازه تریــن اعــلام مرکــز آمــار ایــران، نــرخ بیــکاری ســه ماهــه زمســتان ســال ۹7 اســتان 
اصفهــان ۱۲.4 درصــد و طــی مــدت مشــابه ســال گذشــته بــرآورد نقطــه ای آن ۱۰.۳ درصد اســت که 
در ایــن مــدت نــرخ مشــارکت اقتصــادی اســتان از 4۲.۱ درصــد بــه ۳۹.۱ درصــد و نســبت اشــتغال 

هــم از ۳6.۹ درصــد بــه ۳5.۱ درصــد رســیده اســت.
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ســال گذشــته معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری اصفهان، با اعلام خبر کاهش نرخ بیکاری 
از ۱4.۱ درصد به ۱۰.7 درصد در سه ماهه نخست سال 
۹8، وعده داد مطابق هدفگذاری تا پایان سال، نرخ 

بیکاری اصفهان به زیر 5 درصد برسد

نیرومند: کاهش نرخ مشارکت در اصفهان به این 
دلیل است که اقدام خاصی در جهت اشتغال استان 

انجام نشده است
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شهری  مدیران  و  شهردار  نوسان:   
اجرای طرح  در  تسریع  برای  اصفهان، 
های شهر و بهره مندی از توان بخش 
های مرتبط، دیدارها و گفت و گوهایی را 

با مدیران ارشد کشور داشتند.   
شهردار اصفهان طی سفر یک روزه به 
تهران دیدارهای تاثیرگذاری را برای هم 
فکری و تعامل با مدیران ارشد کشور به 
منظور حل بهتر مسائل شهر اصفهان 
از  یکی  در  نوروزی  اله  قدرت  داشت. 
این نشست ها با محمد اسلامی وزیر 
در  که  داشت  جلسه  شهرسازی  و  راه 
این جلسه در خصوص برخی مشکلات 
کلانشهر اصفهان که نیازمند همکاری و 
اقدام از سوی وزارت راه و شهرسازی بود، 

رایزنی شد.  
طی نشست شهردار اصفهان و وزیر راه 
و شهرسازی همچنین در زمینه تدوین 
برنامه جامع شهر اصفهان که اکنون زیر 
نظر وزارت راه و شهرسازی برای اولین بار 
درکشور با رویکرد مشارکتی و از سوی 
شهرداری و شورای شهر اصفهان در حال 
تدوین است، تبادل نظر صورت گرفت.  

با  شهردار اصفهان همچنین در دیدار 
شهرسازی  و  راه  وزیر  اسلامی،  محمد 
در مورد مشکلات شهری اصفهان که 
نیازمند همکاری این وزارت خانه است، 
رایزنی کرد. یکی دیگر از نشست های 
مسئولان کشوری،  با  اصفهان  شهردار 
جمهوری  ارتش  فرماندهان  با  جلسه 
اسلامی ایران بود که در زمینه مذاکرات 
قبلی در خصوص برخی اقدامات که به 
و  شهرداری  سوی  از  مشترک  صورت 
انجام  اصفهان در حال  ارتش در شهر 
است، گفت و گوهایی صورت گرفت تا 
در نتیجه این تعامل و همکاری زمینه 
بهبود خدمت رسانی به مردم فراهم شود. 
بخش دیگری از تلاش های گفت و گو 
محور شهردار اصفهان برای بهره مندی 
از دیپلماسی شهری جهت برون رفت از 
مسائل شهر اصفهان، برگزاری چندین 
دیدار ویژه شهردار اصفهان، معاونان و 
مدیران مرتبط مناطق شهرداری اصفهان 
خصوص  در  کشوری  عالی  مدیران  با 
حال  در  شاخص  و  مهم  های  پروژه 

احداث اصفهان بود. 
یکی از این جلسات، نشست با دکتر علی 
آبادی، مدیرعامل گروه مپنا) مدیریت 
پروژه های نیروگاهی ایران( بود. در این 
همکاری  در خصوص  مباحثی  جلسه 
اصفهان،  مترو  دوم  خط  اجرای  برای 
های  زیرساخت  زمینه  در  همکاری 
حمل و نقل پاک به خصوص در موضوع 
ایستگاه های برقی، شارژ اتومبیل، موتور 
برقی، ناوگان تاکسیرانی، اتوبوس های 
برقی، تولید انرژی از زباله و همکاری در 
زمینه سرمایه گذاری مپنا در پروژه های 
مربوط به انرژی و دیگر سرمایه گذاری ها 

در اصفهان مطرح شد. 
دیگر جلسه شهردار اصفهان در پایتخت، 
جلسه با سردار محمد، فرمانده قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء و سایر مدیران 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا بود. در این 
جلسه در مورد انجام مطالعات تراموای 
اصفهان از سوی قرارگاه خاتم الانبیا و 
همچنین اجرای تفاهم نامه های قبلی در 
این زمینه و عملیات فاز دوم قطار شهری 
اصفهان که از جبهه غربی آغاز می شود، 
رایزنی و تبادل نظر شد. گفت و گو در 
زمینه افق همکاری ها و شیوه همکاری 
شهرداری اصفهان و قرارگاه خاتم الانبیا 
از دیگر محورهای این  در سال جدید 

دیدار بود.

حسین امیری، معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان گفت: همزمان با روز جهانی زمین 
پاک، شــهرداری اصفهان موفق به دریافت دو جایزه ملی انرژی از کمیته برگزارکننده جایزه 
ملی پنجمین جشــنواره ملی مدیریت انرژی شــد. تندیس نقره ای تدوین فرآیند ساخت، 
بهره برداری و ایجاد بســتر لازم از انرژی های تجدیدپذیر و توسعه ساختمان های سبز و رتبه 
برتر و لوح تقدیر در بخش کاهش مصرف انرژی الکتریکی در بخش موتورآلات آب رســانی 
جوایزی بودند کــه از ســوی برگزارکنندگان جایزه به شــهرداری اصفهــان تعلق گرفت.

شــهردار اصفهان از تشــکیل ســتاد اقتصاد کرونا در شــهرداری خبر داد و گفت: کرونا 
بســیاری از درآمدهای شــهرداری را تحت تاثیر قرار داده اســت چراکه شــهرداری ها 
نهادی در کنار مردم هســتند و زندگی مردم ارتباط مستقیم با وضعیت شهرداری ها دارد. 
نوروزی تصریح کرد: اکنون در کل دنیا شــهرداری ها دچار مشــکل شــده اند. اصفهان 
هم از این موضوع مستثنا نیســت اما از همان روزهای آغازین ســتاد اقتصاد کرونا را برای 
مدیریت موضوع تشــکیل دادیم تا مردم از برقراری خدمات شــهرداری اطمینان یابند.  

تشکیل ستاد اقتصاد کرونا در شهرداریجایزه انرژی به شهرداری اصفهان

گزارش

گفت وگو

قطار پروژه های شهری
روی ریل دیپلماسی

معاون حمل و نقل شهرداری اصفهان مطرح کرد: 

۹6 درصد بودجه 
محقق شد

شهردار اصفهان گفت: 96 درصد از بودجه 
چهار هزار و 100 میلیاردی سال گذشته را 
محقق کردیم که در این زمینه همه بخش 
های مختلف در شهر و استان همکاری 
وجود  با  داد:  ادامه  وی  داشتند.  خوبی 
تحقق 96 درصدی بودجه، تورم کار را برای 
شهرداری دشوار کرده که با این حال تلاش 
داریم ماموریتی که به ما سپرده شده را به 
خوبی انجام دهیم. نوروزی افزود: بودجه 
امسال 6 هزار میلیارد تومان است و البته 
شرایط در دو ماهه اول دشوار بوده؛ همه 
باید تلاش کنیم ضربه بزرگی که کرونا به 
همه بخش های عمومی و خصوصی وارد 
کرده است را با غلبه و تسلط بر شرایط 

جبران کنیم. 

تخفیف شهرداری به 
پیمانکاران متضرر از کرونا 

نوروزی تصریح کرد: برخی مغازه داران با 
شهرداری قرارداد داشتند. در همین راستا 
برنامه ریزی کردیم تا برای پرداخت اجاره 
اماکنی مانند تفریحگاه ها و ارگ جهان 
نما که در اختیار شهرداری است، اتفاقات 

خوبی رخ دهد.
شهردار اصفهان با بیان اینکه 42 پارکینگ 
آن  مورد   ۸ که  داریم  اصفهان  شهر  در 
اندیش و مابقی  در اختیار شرکت نیک 
شهرداری  و  بخش خصوصی  اختیار  در 
آنها  اجاره و ضرر  برای جبران  است که 
هم تمهیداتی اندیشیدیم، گفت: ما برای 

هم  را  آرامستان  درهای  مردم  سلامت 
بستیم اما بخشی از فعالیت های پیمانکاری 
آنجا هم تعطیل شد که برای این بخش هم 
تخفیف هایی درنظر گرفتیم. این تخفیف 
برای دکه های فروش کارت بلیت هم لحاظ 
می شود. وی افزود: هرچند چنین اقدامی 
برای شهرداری ضرر است اما هدف ما این 
است که شهروندان راضی باشند و حق و 

حقوق آنها تضییع نشود.  
از  یکی  پرسش  به  پاسخ  در  نوروزی 
شهروندان در مورد اولویت های بودجه با 
توجه به شرایط کرونایی در شهر اصفهان 
و پروژه های عمرانی، اظهار کرد: با شیوع 
ویروس، اخلال در کارهای شهرداری ایجاد 
شد و مشکلات اقتصادی زیادی متحمل 
شدیم به همین سبب ستادی تشکیل و 
برای اقتصاد کرونایی چاره ای اندیشیدیم 

چراکه باید راهکارهای جدید پیدا کنیم.  

بسته تشویقی 
برای سازندگان ساختمان 

شهردار اصفهان در مورد بسته تشویقی 
شهرداری با توجه به شیوع کرونا نیز اظهار 
های  دغدغه  از  یکی  موضوع  این  کرد: 
این وضعیت  سازندگان ساختمان است. 
که ایجاد شد به این فکر افتادیم مشکلاتی 
که برای مردم ایجاد شده را به گونه ای حل 
کنیم. بر همین اساس لایحه ای به شورا 
ارایه کردیم و قرار شد کسانی که نتوانستند 
در اسفند پروانه ساختمانی دریافت کنند 
تا 15 خرداد بر اساس نرخ سال 9۸ پروانه 
از این لایحه در شورا  دریافت کنند که 

دفاع شده و همچنین قرار است تا پایان 
صورت  به  ساختمانی  پروانه  تعرفه  سال 
پلکانی محاسبه شود. وی ادامه داد: طبق این 
لایحه صدور پروانه ساختمانی تا 15 خرداد 
بر اساس تعرفه سال 9۸ و از آن به بعد هم 
به مناسبت های خاص مانند اعیاد ملی و 
مذهبی در قالب بسته تشویقی ارائه می شود 

تا شاهد تحول در بخش ساختمانی باشیم.
نوروزی تصریح کرد: در حوزه شهرسازی 
پروانه  افزایش صدور  درصد  پارسال 3۸ 
تحولی  و  داشتیم   97 سال  به  نسبت 
زیادی  عده  و  بود  ساختمان  صنعت  در 

توانستند به خانه سازی رونق دهند. 

پروژه های شهری
آسیب نمی بینند

وی افزود: به دنبال این هستیم این شرایط 
تاثیری نگذارد و  روی پروژه های اصلی 
راه  از  یکی  جاری  های  هزینه  مدیریت 
حل های ماست. البته در دو سال اخیر 20 
درصد هم در هزینه های جاری شهرداری 
صرفه جویی شده است که این اقدام به 
معنای کم شدن پرداخت ها به پرسنل 

نیست.    
شهردار اصفهان با بیان اینکه طرح های 
عمرانی شهر سه دسته اند، افزود: یکی از 
آنها، طرح های شاخص شهری است که 
مثل رینگ چهارم در حد ملی اهمیت دارد 
و در چنین طرح هایی به دنبال این نیسیتم 
یک لحظه پروژه توقف کند و تنها چیزی که 
می تواند چنین طرح هایی را متوقف کند، 
به خطر افتادن سلامت مردم است. وی 

دیگر طرح ها را پروژه های مهم منطقه ای 
با اثرات شهری عنوان کرد و افزود: بسیاری 
از این طرح ها تصویب شده و سعی داریم 
حداقل تا جایی که ممکن است آسیب 

نبیند.  
نوروزی دیگر طرح های شهر اصفهان را 
دارای ابعاد مناطق شهری اعلام کرد و گفت: 
این طرح ها مانند احداث سالن ورزشی 
مختص یک منطقه است که اگر اجرای 
آن متوقف شده به دلیل رعایت سلامت 
مردم است اما در هر شرایط نمی گذاریم 
پروژه ای تعطیل شود. وی ادامه داد: سال 
گذشته 100 درصد ردیف های عمرانی را 
اختصاص دادیم و امسال در فروردین دسته 
سوم پروژه ها را روی ۸0 درصد آوردیم تا در 
صورت ادامه شرایط سخت، اولویت بندی 

کنیم و تعداد طرح ها را کاهش دهیم.
مشارکت  لزوم  به  اصفهان  شهردار 
شهروندان برای پیدا کردن راهکار برای 
موضوعات شهری اشاره کرد و افزود: چهار 
ایده خوب به رویداد شنبه های خلاق آمده 
است، همه باید در مورد شهر ایده دهند. 
در این زمینه راه ها باز است. سامانه 137 
نیز نقطه نظرات مردم را دریافت کرده و 
انتقال می دهد. وی در خصوص گلایه یکی 
از شهروندان از شرکت های خدماتی برای 
چسباندن برگه های تبلیغ روی دیوارها و در 
خانه ها، اظهار کرد: پیمانکاران نباید با این 
کار حق مردم را ضایع کنند. طبق ماده 92 
پیمانکاران که چنین تبلیغاتی را روی ملک 
مردم الصاق می کنند، از سوی مردم مورد 
تعقیب قضایی قرار می گیرند. نوروزی ادامه 
داد: در همین زمینه سال گذشته بیش از 
200 مورد تلفن به 137 داشتیم که اداره 
موضوعات  این  با  تخلفات  از  پیشگیری 
برخورد کرده و تذکر داده و اقدام عملی لازم 

را انجام می دهد. 

مشارکت مردم 
رویکرد برنامه جامع 

نوروزی در مورد طرح جامع شهر اصفهان 
نیز اضافه کرد: اولین بار است برنامه جامع 
را با مشارکت مردم تهیه می کنیم که در 
همین رابطه، تفاهم نامه ای با وزارت راه 
برای تدوین طرح امضا کردیم. وی با بیان 
اینکه در گذشته برنامه های جامع تک 
بعدی بود و صرفا روی کالبد شهر کار می 
شده است، گفت: در طرح جدید، اقتصاد 
شهری، حمل و نقل، مسائل فرهنگی هم 
دیده شده است. بر همین اساس در گام 
اول آسیب شناسی کردیم و دنبال شناخت 
چالش ها بودیم و بعد وارد مرحله تحلیل 
شدیم. اکنون در این زمینه آینده نگاری 
می شود تا با نگاه ارزشی که از مردم دریافت 
کرده، بتوانیم در بعد تخصصی و اکتشافی 
کار کنیم، از مطالعات، نتیجه گرفته و در 
نهایت طرح جامع را که ضمانت اجرایی هم 

دارد، با رویکرد مشارکتی تدوین کنیم.

شهردار اصفهان در برنامه رادیویی »شهر پرسشگر، شهردار پاسخگو« مطرح کرد:

رونق خانه سازی
مبنای محاسبه پروانه ساختمانی تا ۱5 خردادماه با تعرفه سال ۹8 خواهد بود

citizen

علی رغم اینکه بر اساس قوانین بالادستی دولت موظف به پرداخت 
سهم یک سومی خود در یارانه بلیت اتوبوس و مترو است، از سال ها 
پیش تاکنون این موضوع محقق نشده و مشکلات بسیاری را برای 
از آن جمله  و  ایجاد کرده است. شهرداری های کشور  شهرداری ها 
شهرداری کلانشهر اصفهان تاکنون بارها برای وصول مطالبات خود در 
این زمینه مکاتبات و رایزنی هایی کرده اند، اما گویا تاکنون به نتیجه 
نرسیده و همه ساله بر میزان مطالبات شهرداری افزوده می شود؛ به 
طوری که در حال حاضر میزان مطالبات اتوبوسرانی اصفهان از دولت 
طی سال های 8۹ تا ۹8 افزون بر سه هزار میلیارد ریال بابت یارانه 
بلیت)ماده هشت قانون هدفمندی یارانه ها و ماده دو آئین نامه اجرایی 
آن( است. داریوش امانی، معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار اصفهان 

در این باره می گوید؛
 نوسان:میزان مطالبات شهرداری اصفهان از دولت چقدر بوده و برای 

وصول آن چه اقداماتی انجام شده است؟
شهرداری اصفهان برای وصول مطالبات مستقیماً مکاتباتی را انجام داده، 
همچنین از طریق سازمان همیاری شهرداری ها در تهران، پیگیری هایی 
انجام شده است. دولت برای پرداخت یارانه بلیت مترو و اتوبوس باید به 
تعهدات خود عمل کند، در حال حاضر میزان مطالبات اتوبوسرانی اصفهان 
از دولت در سال های ۸9 تا 9۸ افزون بر سه هزار میلیارد ریال بابت یارانه 
بلیت )ماده ۸ قانون هدفمندی یارانه ها و ماده دو آئین نامه اجرایی آن( 
است البته دولت در زمینه های دیگر کمک هایی را انجام داده که از جمله 
آنها انعقاد تفاهم نامه ای با سازمان برنامه برای استفاده از تسهیلات کم بهره 

جهت بازسازی 700 دستگاه اتوبوس است.
اتوبوس خریداری شده، چه تعداد   نوسان:از مجموع ۱۰۰ دستگاه 
وارد اصفهان شده، مابقی اتوبوس ها با توجه به نیاز افزایش ناوگان آیا 

برنامه ای برای خرید اتوبوس در سال جاری دارید؟
اتفاق بسیار بزرگی که افتاد این بود که خوشبختانه شهرداری اصفهان به 
عنوان نخستین شهرداری کشور توانست از دولت برای خرید اتوبوس و 
تقویت BRT، اوراق مشارکت دریافت کند. شهرداری اصفهان باید از 30 
درصد اوراق مشارکت برای اقدامات زیرساختی و 70 درصد آن را برای 
خرید اتوبوس هزینه می کرد. خوشبختانه با پیگیری های صورت گرفته با 
یکی از کارخانجات ساخت اتوبوس وارد مذاکره شده و ابتدا برای خرید 70 
اتوبوس برنامه ریزی و در ادامه 30 دستگاه دیگر نیز خریداری کردیم. در 
حال حاضر 70 دستگاه از اتوبوس ها وارد پارکینگ های اتوبوسرانی شده، اما 
هنوز به ناوگان اضافه نشده زیرا ظرفیت مسافران مشخص نیست، هرچقدر 
می شود.  ناوگان  وارد  یکی  یکی  اتوبوس ها  این  برود  بالا  مسافر  ظرفیت 
از سوی دیگر با نهایی شدن قراردادهای بازسازی اتوبوس ها، تعدادی از 
اتوبوس ها برای بازسازی از خطوط خارج می شده و این اتوبوس ها به عنوان 
پشتیبان به چرخه سرویس دهی اضافه خواهد شد. با توجه به تعهدی که به 
دولت داده ایم تا پایان شهریور حداقل باید 300 دستگاه از اتوبوس های شهر 
را بازسازی کنیم، از این رو قراردادی را با شرکت های سازنده اتوبوس منعقد 

خواهیم کرد و امیدواریم از آخر اردیبهشت فرایند بازسازی را آغاز کنیم.
 نوسان:در حال حاضر چه اقداماتی در اتوبوس های شهر برای اجرای 

طرح فاصله گذاری اجتماعی انجام شده است؟
در مرحله نخست نشانه گذاری و خط کشی نزدیک به 200 ایستگاه پرُتردد 
اتوبوس انجام شد و نسبت به نصب بنر و بروشورهای آموزشی در ایستگاه ها 
و اتوبوس های شهر اقدام شد. تذکرات لازم به مسافران اتوبوس داده شد 
که اگر قصد استفاده از از ناوگان حمل و نقل عمومی را دارند، حتماً از 
دستکش و ماسک استفاده کنند. با توجه به لغو طرح زوج و فرد خودروها، 
بازرسی های محسوس و نامحسوس بعضی از خطوط اتوبوسرانی را انجام 
دادیم تا در صورت نیاز تزریق اتوبوس به خطوط پرُ مسافر را انجام دهیم. با 
اقدامات انجام شده، خوشبختانه تاکنون گزارشی مبنی بر شلوغی یا ازدحام 

در اتوبوس های شهر اعلام نشده است.
 نوسان:مواردی از ابتلای رانندگان اتوبوس به کرونا گزارش شده است؟

در ایام آغاز شیوع ویروس کرونا، پنج نفر از رانندگان اتوبوس به این بیماری 
مبتلا شدند، اما خوشبختانه در حال حاضر تمامی آنها در سلامت کامل 
هستند و هیچ مورد جدیدی از ابتلا گزارش نشده است. پس از اعلام فعالیت 
کسب و کارهای کم ریسک برای رانندگان، تجهیزات کامل اعم از ماسک، 

دستکش، کاور برای جداسازی کابین راننده با مسافر و… فراهم شد
 نوسان:با توجه به شرایط به وجود آمده، آیا امکان پرداخت کرایه 

تاکسی به صورت الکترونیکی وجود دارد؟
با پیگیری های انجام شده امکان پرداخت کرایه تاکسی به صورت الکترونیکی 
با استفاده از بارکد خوان QR در اصفهان فراهم شده و تا چند روز آینده 
اجرایی می شود. هدف از راه اندازی بارکد خوان QR برای تاکسی های شهر، 
مقابله و پیشگیری از شیوع ویروس کرونا و تأمین ایمنی بیشتر رانندگان و 
شهروندان است. کیف پول الکترونیک به صورت رایگان در اختیار رانندگان 
تاکسی قرار می گیرد و همشهریان می توانند کرایه تاکسی را با آپ مربوط 

پرداخت کنند.
 نوسان:چه میزان خسارت از زمان تعطیل شدن خط یک متروی 

اصفهان به لحاظ نیروی انسانی و مالی وارد شده است؟
با شیوع ویروس کرونا ضدعفونی رام ها و ایستگاه های مترو انجام شد، اما با 
توجه به تعطیلی مدارس و دانشگاه ها تعداد مسافران آن از 100 هزار نفر در 
روز به حدود 15 هزار تا 20 هزار نفر کاهش یافت و به همین دلیل باتوجه 
به شرایط ایجاد شده تصمیم بر تعطیلی فعالیت مترو گرفتیم. در حال حاضر 
نیز این آمادگی وجود دارد که در صورت افزایش تعداد مسافران خطوط 
موازی اتوبوس با مترو، فعالیت این وسیله نقلیه پاک و ارزان را از سر بگیریم، 
البته فعالیت دوباره مترو در گرو تصمیم ستاد مقابله با کرونا در استان است.

مطالبه 3 هزار میلیاردی 
شهرداری اصفهان از دولت

شهردار اصفهان گفت: شهرداری اصفهان برای مستاجران و پیمانکاران خود که به علت شیوع کرونا 
متضرر شده اند و نتوانسته اند بهره برداری لازم را داشته باشند، تمهیداتی را در نظر گرفته است. قدرت 
اله نوروزی در برنامه رادیویی »شهر پرسشگر، شهردار پاسخگو« با اشاره به دوازدهم اردیبهشت روز معلم و روز کارگر، 
این روز را به همه معلمان و کارگران تبریک گفت و با اشاره به ارائه بسته های تشویقی برای سازندگان ساختمان اظهار 
کرد: سال گذشته، در حوزه شهرسازی ۳8 درصد افزایش صدور پروانه نسبت به سال ۹7 داشتیم و این تحولی در صنعت 

ساختمان بود چرا که عده زیادی توانستند به خانه سازی رونق دهند.

گزارش
گروه شهری

نوسان:مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری 
و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان 
گفت: سال گذشته بیش از 5 هزار و 300 
از سوی بخش خصوصی در  ریال  میلیارد 
شد.  گذاری  سرمایه  شهری  های  پروژه 
شهرام رئیسی با اشاره به اینکه در سال 9۸ با 
شناسایی پتانسیل های قابل سرمایه گذاری 
در مناطق شهری اصفهان، 31 موقعیت سرمایه 
گذاری پس از انجام مراحل بررسی تخصصی، 
فنی و اقتصادی، برای شناسایی سرمایه گذار 
گذاشته شد،  فراخوان  به  بخش خصوصی 

اظهار کرد: از این تعداد 20 پروژه به مرحله نهایی 
انتخاب سرمایه گذار و انعقاد قرارداد انجامید. 
وی ادامه داد: این پروژه ها در حوزه های عمران 
و شهرسازی، حمل و نقل، خدمات عمومی، 

فرهنگی، تفریحی و رفاه اجتماعی است.  
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت 
اینکه  بر  تاکید  با  اصفهان  شهرداری  های 
مراحل شناسایی سرمایه گذار برای سایر پروژه 
های شهرداری نیز در حال انجام است، افزود: 
در سال 9۸ حجم کلی سرمایه گذاری پروژه 
ها بیش از پنج هزار و 300 میلیارد ریال بود. 

رئیسی با بیان اینکه ظرفیت سازی و ایجاد 
منابع درآمدی جدید با تمرکز بر درآمدهای 
پایدار و همچنین جذب و پشتیبانی از سرمایه 
گذاری و مشارکت بخش خصوصی در راستای 
اهداف توسعه شهری از جمله برنامه های این 
سازمان در سال 99 است، اظهار کرد: ارتقاء 
مشارکت شهروندان و فعالان اقتصادی بخش 
خصوصی در تمام حوزه های مدیریت شهری 
نظیر گردشگری، ورزشی، تفریحی، حمل و 
نقل، فناوری اطلاعات و ... از مهمترین اهداف 

و برنامه ها در سال جاری است.

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان عنوان کرد:

سرمایه گذاری 53۰۰ میلیارد ریالی بخش خصوصی در پروژه های شهری
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شاهرخ شجری، سرپرست معاونت اقتصادی وزارت کشاورزی از ارزآوری 5.۸ میلیارد دلاری 
بخش  کشاورزی و غذا در سال 9۸ خبرداد . او با اشاره به گزارش سالانه تجارت افزود: »سال 
گذشته، محصولات بخش کشاورزی و غذا با وزن تقریبی 7 میلیون و 104  هزار تن، به ارزش 
5 میلیارد و ۸21 میلیون دلار، صادر شده است. همچنین واردات محصولات  بخش کشاورزی 
و غذا با 6 میلیون و 941 هزار تن، به ارزش 6 میلیارد و 392 میلیون دلار بوده  است .« هندوانه، 
سیب،گوجه فرنگی، ســیب زمینی و پیاز مهم ترین اقلام صادراتی ســال گذشته بوده اند.  

مســعود بابایی، مدیرکل بیمه  بیکاری وزارت کار گفت: »از بیست وسوم اسفند ماه تاکنون 
7۸3 هزار نفر  درخواســت خود را برای دریافت بیمه بیکاری ثبت کرده اند که 654 هزار نفر 
مشمول برقراری بیمه  بیکاری در مرحله اول شده اند .« او همچنین گفت: »در همین زمینه 
مرکز پژوهش های مجلس هم پیش بینی کرده است که 2 میلیون و ۸70 هزار تا 6 میلیون و 
431 هزار نفر بر اثر شیوع کرونا در ایران بیکار شــوند.« مرکز پژوهش های مجلس، تأکید 
کرد: »در شــرایط  فعلی، قرار دادن حمایت از خانوار برای تأمین معیشــت اولویت دارد.«

٧٨٣ هزار نفر بعد از کرونا بیکار شدند٥,٨ میلیارد دلار ارزآوری محصولات کشاورزی  
 اقتصادنامه

 نوســان:وحید شــقاقی شــهری 
می گوید: بیســت درصد از بنگاه های 
اقتصادی کشور در شــرایط کنونی و 
تحت تاثیر شــیوع کرونا در وضعیت 
مناســبی به ســر می برنــد و امکان 
استفاده از فرصت ها برای کاهش فشار 

اقتصادی نیز وجود دارد.
وحید شقاقی، کارشــناس اقتصادی، 
دربــاره ارزیابی صنــدوق بین المللی 
پول از وضعیــت اقتصــادی ایران در 
ســال 2020 گفت: پیش تر و قبل از 
شیوع ویروس کرونا پیش بینی اغلب 
موسسات از جمله صندوق بین المللی 
پول از اقتصاد ایران عبارت از این بود که 
نرخ رشد اقتصاد مثبت و میان صفر تا 
یک خواهد شد. اما عملا شیوع گسترده 
کرونا تمام ارزیابی ها از اقتصاد ایران و 
دیگر کشورهای جهان را تغییر داد. وی 
تاکید کرد: پیش از اینکه کرونا در جهان 
شایع شــود انتظار می رفت که اثرات 
کاهش فروش نفت ایران در ســال 9۸ 
خود را تخلیه کرده باشد. یعنی اثراتی 
کــه در دو ســال 97 و 9۸ بر کاهش 
درآمدهای ارزی موثر بود دیگر تا پایان 
9۸ تخلیه شوند. انتظار برای امسال این 
بود که دیگر این کاهش فروش به رشد 
منفی نیانجامد. طبیعتا در مورد کرونا 
نیز بیشتر تبعات منفی آن را باید در سه 

ماهه نخست امسال تجربه کرد.
شقاقی تصریح کرد: در میان بخشهای 
مختلف اقتصــادی کشــور خدمات 
بیشترین آســیب را خواهد دید. البته 
نفت دیگر رشد منفی نخواهد داشت و 
در بخش کشاورزی هم انتظار می رود 
رشــد مثبت حاصل شــود. این میان 
بخش صنعت و معدن هم تا حدودی 
رشدی منفی خواهد داشت. البته این 
مهم برای ســه ماهه نخســت قطعی 
است. او با اشــاره به نقش 50 درصدی 
خدمات در اشــتغال و تولید ناخالص 
داخلی کشــور افزود: این امر ســبب 
می شود رشــد منفی بخش خدمات 
خود را در اشــتغالزایی نشان دهد. به 
هــر روی فکر می کنم بــرای بهار 99 
نرخ رشــد اقتصادی کشور بین منفی 
7 تا 10 درصد خواهد شد. با این حال 
مهم اســت که تبعات این رشد منفی 
سه ماهه را بتوان کنترل کرد که در این 
صورت عملکرد سالانه اقتصاد کشور 

متفاوت خواهد شد.
ایــن کارشــناس اقتصادی با اشــاره 
به بســته اقتصادی دولــت و اهمیت 
کنترل هزچه سریعتر شــیوع کرونا 
گفت: طبیعی اســت که از فصل دوم 
امســال یعنی تابستان شــرایط برای 
اقتصاد ایران بهتر خواهد شــد. نباید 
فراموش کنیم که هم اکنون 20 درصد 
بنگاههای کشور یعنی آنها که در حوزه 
مواد غذایی، صنایع دارویی و تجهیزات 
پزشکی فعال هستند روزهای خوبی 
را سپری می کنند اما بنگاه های دیگر 

کشور دچار بحران شدند.
او افــزود: اگــر دولت از ایــن فرصت 
استفاده کند و اولا اقتصاد را دیجیتالیزه 
کند و از سوی دیگر از فرصت رونق 20 
درصد بنگاه ها به نحوی استفاده کند 
که بخشــهای دیگر نیز به فرصتهایی 
دســت یابند من باور دارم پیش بینی 
صندوق بین المللی پول اشتباه درآید و 
نرخ رشد اقتصادی کشور پس از فصل 
بهار به تدریج کاهــش یابد و حتی به 

صفر برسد.

 گزارش

بیشترین آسیب در
صنعت خدمات

 نوســان:اگر کارگري از نهادي که خود در آن مشــغول به کار است ، 
شکایت داشته باشــد واقعا باید به کجا مراجعه کند؟ این جمله دکتر 
حسین راغفر همزمان با یازدهم اردیبهشت روز جهاني کارگر مطرح 
شد. در روزهایی که اقتصاد کشور درگیر با بحران ویروس کروناست، 
موج بیکاری دامن بسیاری از کســب و کارها و به دنبال آن کارگران را 
دربرگرفته است. مرکز پژوهش های مجلس در مطالعه ای ابعاد اقتصاد 
کلان شیوع ویروس کرونا در کشور را به شکل کمی تخمین زد. نتایج 
این مطالعه حاکی از آنست که تهدید از دست رفتن اشتغال ۲ میلیون و 
87۰ هزار نفر تا 6 میلیون و 4۳۰ هزار نفر، حداقل به شکل مقطعی وجود 
خواهد داشت.  در این بین فضای شبکه های اجتماعی در هفته ای که 
گذشت با دیدگاههای متفاوت اقتصاددانان در موضوعات مختلف همراه 
بود. تلاطم بازار سرمایه، آزادسازی سهام عدالت، گرفتاری های اقتصاد 
ایران در روزهای پساکرونا از جمله داغترین موضوعاتی بودند که توجه 

اقتصاددانان ایرانی را به سمت خود جلب کرده اند؛ 
تا پایان سال ۱۳۹۹

اقتصاد ایران گرفتار رکود تورمی
مرکز پژوهش های مجلس در جدیدترین گزارش خود به بررسی ابعاد اقتصاد کلان 
شیوع ویروس کرونا پرداخته است. در این گزارش آمده است: اقتصاد ایران به ویژه در 
فصل بهرا با رکود همراه خواهد بود، اما نااطمینانی از شرایط در آینده، بسیار مهم تر و 
تأثیرگذارتر از آثار رکودی اولیه است.  مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
گزارشی با عنوان »درباره مقابله با شیوع ویروس کرونا ؛ ارزیابی ابعاد اقتصاد کلان 
شیوع ویروس کرونا« را منتشر کرده است. در بخشــی از این گزارش آمده است: 
ویروس کرونا با تبدیل شــدن به یک ویروس همه گیر جهانی، پیامدهای اقتصاد 
بسیاری در پی داشته و تقریباً همه کشورهای دنیا از آن متأثر شده و بنابراین انتظار 
می رود تا اقتصاد جهانی ســال 2020 را با یک رکود قابل توجه سپری کند. در این 
میان، ایران نیز مانند بسیاری از کشورها درگیر این همه گیری جهانی شده و در نتیجه 

از پیامدهای اقتصادی ناشی از آن رنج می برد.
گزارش مرکز پژوهش های مجلس که به بررسی ابعاد اقتصاد کلان شیوع ویروس 
کرونا در کشور پرداخته و تصریح می کند که اقتصاد ایران در حالی با مشکل شیوع 
بیماری کرونا مواجه شده که دو سال ســخت 1397 و 139۸ را پشت سر گذاشته 
است. کاهش تقاضا برای صادرات محصولات ایران تقاضای کل را از طرف تجارت 

خارجی متأثر می کند. 

سال آخر مشترک
علی رضاییان در یادداشتی در دنیای اقتصاد نوشت: دولت های ایران در سال آخر حیات 
خود، بیش از گذشته تصمیم هایی می گیرند که منافع کوتاه مدت اما مضار بلندمدت 
دارد. فقدان نظام حزبی باعث آن است تا آنان تنها به این فکر بیندیشند که به خصوص 
با حجم مشکلات بسیار، با هر اقدامی هر چند موقت، هر طور شده سال آخر را سپری 
کنند و با رفتن دولت دیگر آنان نیازمند پاسخ دادن به اقدامات خویش نیستند و بار 
مسائل به گردن دولت بعدی است.این اقتصاددان ادامه داد: وقتی تحولات این روزها 
را با سال 91 مقایسه کنیم، شباهت عجیبی خودنمایی می کند. تحریم ها نسبت به 
گذشته سخت تر شده، درآمد ارزی به شدت کاهش یافته، تورم و شاخص های پولی 
در سطوح بالای تاریخی خود هستند و چشم اندازی برای رفع این مسائل وجود ندارد. 
در چنین شرایطی که دولت ها با چنان قیود سنگینی مواجه هستند که ابزاری برای 
ورق زدن تاریخ و پی ریزی چشــم اندازی دیگر برای ایرانیان ندارند، تنها ابزار، چاپ 
پول است و مردمی که دلخوش به توهم پولی از افزایش اسمی دارایی خود خشنودند.

دوباره لولوی نقدینگی 
را زنده کردند

استاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشــت: شرایط موجود اقتصاد ملی، نشان 
می دهد که اگر این روند متوقف نگردد به هم ریختگی های ایجاد شده از کانال بورس 
از نظر مشکل آفرینی برای اقتصاد ملی بسیار بیشتر از گذشته بوده و بیشتر نیز خواهد 
شد. فرشاد مومنی با اشاره به تحولات روی داده در بازار سرمایه کشور گفت: رشد 
خطرناک و حبابی بورس کشور بزرگترین خطری است که اقتصاد ایران را در سال 99 
تهدید می کند و متاسفانه کسانی که می دانند این موضوع چه فجایعی می تواند در 
سرنوشت بنگاه ها و مردم داشته باشد، سکوت کرده اند. مومنی ادامه داد: اگر شرایط 
دوران بعد از کرونا را نیز نادیده بگیریم رشد مشــکوک چند ماهه اخیر بورس در 
شرایطی که بالغ بر نصف ارزش این بورس به بنگاه های معدنی و به اصطلاح صنعتی 
وابسته به نفت و گاز و انرژی است که قیمت آنها در مقیاس جهانی سقوط بی سابقه 

کرده است معنی مشکوک بودن را بهتر می شود درک کرد.

خواهان؛ کارگران
حسین راغفر، در گفت وگویی مفصل همزمان با یازدهم اردیبهشت روز جهاني کارگر 
گفت: اقتصاد کشور، اقتصاد ابزارهاي سرمایه داري و تجاري است که در آن توجهي 
به ابزارهاي تولید نمي شود. به همین دلیل سهم نیروي کار در آن نهایتا به 15 درصد 
از تولید ناخالص داخلي مي رسد. این در حالي است که در کشورهاي پیشرفته این 
سهم بیش از 75 درصد است. به گفته این استاد اقتصاد، اگر کارگري از نهادي که 
خود در آن مشغول به کار است ، شکایت داشته باشد واقعا باید به کجا مراجعه کند؟ 
اصولا چارچوبي براي ارایه اعتراض هاي منطقي در کشــور وجود ندارد. به همین 
دلیل کارگران و تشکل هایي که بتواند از آنها حمایت کند و وارد چانه زني شود نیز 
وجود ندارد. راهکارهاي دیگري نیز عنوان شده به مانند شوراي عالي کار که کارگران 
مي توانند از طریق آنها صداي خود را به گوش باقي افراد برسانند اما بیشتر اعضاي 
این تشکل ها نیز دولتي هستند و اگر هم بخواهند صدایي را به جایي برسانند ، بیشتر 
ظاهري است و واقعیت بیروني ندارند. سازوکارهاي دفاع از حقوق نیروي کار نیز به 

همین دلیل عملا تعطیل است. 

از رکود تورمی
تا اشتغال بربادرفته

در ابتــدا بایــد اشــاره و تاکیــد کنم به 
اعتقاد من دوران پســا کرونا در ایران اگر 
ســهمگین تر از این دوران نباشد آسان تر 
نخواهد بود. زیرا این ویروس باعث شــد 
ضعف ها و آســیب های جدی که در طول 
3 الی 4 دهه گذشته به ساختارهای اصلی 
جامعه ما مانند نهاد خانواده و شبکه های 
اجتماعی واقعی وارد شــده اما تا اندازه ای 
پنهان مانده بود بیشــتر از همیشه هویدا 
شود. بنابراین به جرات می توان گفت، در 
آینده ای نزدیک ما شاهد بروز آسیب های 
اجتماعی خواهیم بود که البته بخشــی 
از آن متاثر از ســایر حوزه ها مانند اقتصاد 

است.
فرامــوش نکنیــم در گذشــته ای نــه 
چنــدان دور)حــدود 4 دهــه پیــش( 
جامعــه ما همچنــان جامعه ای ســنتی 
بود بــا خانواده هایی کــه در طبقه بندی 
خانواده های همبســته تعریف می شدند، 
به این معنا که اعضــای آن دورهم بودن 
و کنــار یک دیگر قرار گرفتــن را فرصتی 
بــرای شــادمانی و حل مشــکلات خود 
می دانســتند. تا آنجایی که کــودکان و 
جوانان نیز اوقات فراغــت خود را در خانه 

و کانون خانواده سپری می کردند.
اما متاســفانه از 4 دهه پیش تــا به امروز 
آرام آرام برخــی از مهارت های اجتماعی 
مانند گفتگو موثر میــان اعضای خانواده 
زیر سایه منیت ها و فردگرایی ها کم رنگ 
شــد. از این رو امروز ما بــا خانواده هایی 
روبه رو هستیم که اعضای خانواده در کنار 
هم احساس امنیت روانی بالایی ندارند و 
بیشتر همانند غریبه هایی هستندکه زیر 
یک ســقف با یکدیگر زندگــی می کنند.  
بخشی از این اتفاقات ناشــی از تحولات 
اجتماعــی و بی توجهی بــه کارکردهای 
نهادهای اجتماعی مانند خانواده  اســت و 
بخش دیگری متاثر از تحولات تکنولوژی 
و گسترش فضای مجازی است. همچنین 
طی چند دهه گذشــته نهــاد خانواده و 
مدرســه چندان همگام بــا نیازهای روز 
جامعه پیش نرفتند و مسیر جامعه پذیری 
فرزندان را به درســتی دنبــال نکردند. از 
این رو جامعه امروز ما دچار آســیب هایی 

همچون انواع افســردگی، اعتیاد، طلاق، 
ازدواج هــای ناموفق و برخی  آســیبهای 

دیگر شده است.
در اینجا باید اشاره کنم حتی تا یک هفته 
پیش از همه گیری ویــروس کرونا و آغاز 
قرنطینه خانگی تقریبا اجباری شهروندان 
ما بــا خانواده هایی روبــه رو بودیم که در 
ظاهر انسان های نسبتا موفق و بی مشکلی 
درکنارهم بنظر  می رسند که علت اصلی 
آن هم شرایط عادی جامعه بود که در آن 
هر یک از اعضا دنبال کار خود بود و ساعت 
کمی را در کنار هم بودند که بخشی از آن 
را نیز در شبکه های اجتماعی مجازی و نه 
واقعی سپری می کردند و همین امر باعث 
پنهان ماندن بسیاری از ضعفهای ارتباطی 
آنها بود؛ اما زمانی که ناچار شــدند تحت 
شرایط خطر کرونا ساعات بیشتری را در 
کنار هم سپری کنند بخش قابل توجهی 
از همین خانواده ها دچار مشکل شدند و 
آمار بسیاری از ناهنجاری ها و آسیب های 
روانــی از جمله میــزان پرخاشــگری، 
خشــونت خانوادگی، اســترس، ترس و 

وسواس های کاذب بالا رفت. 
در گذشته ما با شبکه های اجتماعی واقعی 
مانند بازار، همســایگان و  فامیل روبه رو 
بودیم که این شبکه ها برخلاف شبکه های 
اجتماعی مجازی نقش موثری در تامین 
نیازهای مادی و معنــوی افراد جامعه ایفا 
می کردند. اگرچه شــاید ما سبک زندگی 
سنتی جامعه مان را به جهت غالب بودن 
فرایند والدین ســالاری مــورد نقد قرار 
می دهیم اما همین دوران اندک قرنطینه 
به ما نشــان دادکه قابلیت هــای جامعه 
سنتی ما از کارکردهای موفق تری نسبت 
به شــرایط نیمه مدرن جامعــه امروزی 
ما برخــوردار بود ملاحظــه می کنیم که 
تاب آوری شــهروندان  امــروزی در برابر 
بحران ها تا چه اندازه اندک است و ما تا چه 
میزان افراد دچار احساس تنهایی وافکار 
منفی شــده اند آنقدر که بخش زیادی از 
شــهروتدان ما با اعضای خانواده خود نیز 

نمی توانند ارتباط موثر برقرار کنند.
بنابراین اکنون زمان آن فرارســیده  است 
تا یکبار دیگر با تعمق و دقت بالا ســبک 

زندگی امروز و گذشته مان را مورد بررسی 
و بازنگری قرار دهیم. زیرا در گذشته همان 
سالارها حافظ کانون گرم خانواده و روابط 
خانودگــی بودند  و در بســیاری از موارد 
مانند بحران های مالی ســعی می کردند 
اعضای خانواده را مورد حمایت قرار دهند 

تا با روانی کمتری را به دوش بکشند.
 اتفاقی کــه جامعه امروز ما به شــدت به 
آن نیــاز دارد. زیرا ریشــه بخش مهمی 
از اســترس ها، خشــونت ها و بحران های 
روانی دوران قرنطینه ناشــی از مسائل با 
طرح فاصله گذاری فیزیکی ناگهان شدت 
بیشتری گرفت زیرا بسیاری از افراد بدون 
داشتن حامی شــغل و محل درآمد خود 
را از دســت دادند و از لحاظ معیشتی در 
تنگنای ســختی قرار گرفتنــد، در این 
شرایط اما نه از سمت دولت مورد حمایت 
قــرار گرفتند و نه از ســمت خانواده های 
خود و از آنجایی کــه مهارت های کنترل 
اســترس و اضطراب در میان افراد جامعه 
ما اندک است این مسله بخصوص پس از 
پایان دوران کرونــا می تواند بحران آفرین 
شود. زیرا اکنون بســیاری از افراد از ترس 
جان خود همچنان سعی می کنند در خانه 
بمانند و خود را کنترل کنند اما به محض 
اینکه بحران کرونــا فروکش کند و ترس 
از ابتلای این بیمــاری از بین برود، بخش 
زیادی از انــرژی منفی کــه در این چند 
وقــت در روان افراد جامعه ذخیره شــده 
است آزاد می شــود و آن زمان است که ما 
بحران های جدی از خودکشــی گرفته  تا 
طلاق و انواع افســردگی روبه رو خواهیم 
بود که جامعه ما را سخت تحت تاثیر خود 

قرار می دهد.
بنابراین بعنوان یک روانشناس و پژوهشگر 
در حوزه آســیب های اجتماعــی تاکید 
می کنم دولت و مســئولین از هم اکنون 
بدون فوت وقت باید برنامه ریزی منسجم 
و به دور از شعار زدگی برای مهار و کاهش 
بحران هــای روانی دوران پســا کرونا که 
پیشتر اشاره کردم بخشــی از آن متاثر از 
شرایط اقتصادی جامعه است داشته باشد.

در نظر داشــته باشــیم در ســال گذشه 
بسیاری از مردم شرایط اقتصادی دشواری 

را تجربه کردند و امید تعداد قابل توجهی 
از آنها به کســب درآمد در روزهای پایان 
ســال و شــب عید بود که متاســفانه با 
همه گیری کرونا مصادف شــد. از این رو 
دولت بایــد از اکنون با یــک برنامه ریزی 
دقیق و منجســم و به دور از شعاز زدگی 

این گروه را تحت حمایت خود قرار دهد. 
به اعتقاد من اکنون زمان آن فرارســیده 
اســت تا دولــت بــرای جبران مســائل 
اقتصادی از صندوق ذخیــره ارزی مبلغ 
قابل توجهی را برداشــت کند و در غالب 
وام های کم بهره و بی بهره و حتی بلاعوض 
در اختیار بخشــی از جامعه کــه از لحاظ 
معیشتی دچار آسیب شــده اند قراردهد 
و به هیچ عنوان اجازه ندهــد کارگاه های 
تولیدی و کارخانه ها اعلام ورشکســتگی 
و حتی تعدی نیرو دهند بلکه باید با ارائه 
تسهیلات مناســب این بخش را به حفظ 
نیروی کار خود جهــت تامین درامدهای 
جامعه تشــویق کند. اینکه اکنون دولت 
اقدام به واریز مبالغ یک میلیونی بحساب 
مردم کرده اســت درنوع خــود حرکت 
مثبتی است اما نباید این حمایتها به این 
مقادیر ختم شــود  چرا که این ذهنیت را 
تقویت می کند که دولت مشکلات  مردم 
را دست کم گرفته است. بی تردید چنانچه 
فشــار اقتصادی بر مردمهمچنان تداوم 
داشته باشد نتیجه ی رفتارهای یارانه ای 
دولت، بیشتر به خشم مردم اضافه می کند 

تا به حل مسائل و مشکلات انها.
در اینجا باید اشــاره کنم یکی از اقشاری 
کــه باید مــورد حمایت جــدی دولت و 
مسئولین قرار گیرند هنرمندان بخصوص 
هنرمنــدان موســیقی، ســینما، تئاتر و 
صنایع دســتی بودند که ایام عید هرسال 
زمان مناسبی برای ارائه برنامه های هنری 
و فروش اثارشــان بود اما متاسفانه امسال 
به علت تعطیلی برنامه ها، لغو ســفرها و 
بازارچه های نوروزی بازار خود را از دست 
دادند و اکنون نیازمند حمایت ویژه دولت 

از انها هستند.
به موازت این اقدامات اقتصادی لازم است 
دولت در حوزه آسیب های اجتماعی نیز از 
اکنون باید تیم های مشــاوره و مداخله گر 
جهــت شناســایی و حمایت از اقشــار 
آســیب دیده بخصوص زنان سرپرســت 
خانواده و کودکان کار که بدون شــک در 
چند هفته گذشــته در معرص فشارها و 

اسیب های روانی بودند را آماده کند.
بنابراین من بازهم تاکید می کنم آسیب ها 
و بحران های پســا کرونا کــه روان مردم 
جامعه را هدف قــرار داده اســت را باید 
جدی گرفت و بــرای مهار آن برنامه ریزی 
منســجمی ارائه داد. همچنین از دوران 
کرونا درس بگیریم و رفتارهای اشــتباه 
و نواقصی را که در چند دهه گذشــته در 
حوزه آموزش  مهارت های اجتماعی داشته 
ایم شناسایی وجبران کنیم. بحران کرونا 
هم در همســویی با اغلب کارشناسان و 
آسیب شناســان اجتماعی جامعه  به ما 
نشــان داد که نظام آموزش و پرورش ما 
تا چه اندازه ناکارآمد اســت زیرا نتوانسته 
است از لحظا روانی افرادقوی و توانمندی 
برای شــرایط ســخت پرورش دهد تا در 
چنین بحران هایــی با تــاب آوری بالا با 
بحرانها مقابله کنند. درحالــی که از این 
پس هرچه سریعتر نظام آموزش و تربیتی 
مــا بخصوص در مــدارس و دانشــگاه ها 
باید از حالــت رقابتی خارج شــوند و به 
ســمت همراهی و همیاری میان اعضای 
جامعه پیش بروند. متاسفانه همین نظام 
آموزشی رقابت محور باعث شده تا حتی بار 
معنویات جامعه بخصوص درباره نوجوانان 
و نســلهای جوان،  امروز به صورت جدی  

دچار آسیب شود.

روانشناس و رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی ایران مطرح کرد:

پساکرونا سهمگین تر از کرونا 
کورش محمدی: کرونا ضعف کارکردهای جامعه و نظام تعلیم و تربیت ما را هویدا کرد

نهــاد خانــواده در فرهنــگ و جامعــه ایــران از دیربــاز دارای جایــگاه ویــژه ای بــوده اســت تــا 
دیدگاه

گروه   شهری
آنجایــی کــه افــراد در خانــه و زیــر ســایه آن از احســاس امنیــت بالایــی برخــوردار می شــدند. 
بــا ایــن وجــود تجربــه چنــد هفتــه درخانــه مانــدن اختیــاری شــهروندان ایرانــی بــه دنبــال 
ــاد و  ــن نه ــه ای ــته ب ــال گذش ــد س ــان داد، در چن ــا نش ــه م ــا ب ــروس کرون ــری وی همه گی
کارکردهایــش آســیب جــدی وارد شــده تــا آنجایــی کــه اکنــون پــس از اتمــام دوران قرنطینه 
اختیــاری شــهروندان در خانه هایشــان بایــد منتظــر آســیب های جــدی در حــوزه اجتماعــی 
ــه  ــود؟ چــرا جامع ــا اســترس ب ــان همــراه ب ــرای ایرانی ــه ب ــدن در خان ــا چــرا مان باشــیم. ام
ــت  ــود دارد؟ و در نهای ــا وج ــا کرون ــی در دوران پس ــای اجتماع ــروز بحران ه ــکان ب ــد، ام ــان معتقدن شناس
ــا  ــو ب ــه در گفتگ ــت ک ــش هایی اس ــوارد، پرس ــن م ــه ای ــت؟ مجموع ــا چیس ــن بحران ه ــش ای ــکار کاه راه

دکتر کوروش محمدی روانشناس و رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی ایران مطرح کردیم. 

اقتصادانان ایران در هفته ای که گذشت؛
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رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: »اقدامات اخیر دولت ترکیه با بستن مرزهای خود از سوم 
اسفندماه 9۸ باعث شده تا ۸9 درصد شرکت های حمل ونقل بین المللی ایرانی به تعطیلی 
کشیده شوند.«غلامرضا شافعی در نامه ای به وزیر راه وشهرسازی با اشاره به انجام اقدامات 
دیپلماتیک برای حل مشکل نوشت: »انتخاب مسیر جایگزین برای دورزدن ترکیه به سمت 
اروپا با بسته بودن مرز گرجستان و عدم پذیرش رانندگان ایرانی در آن کشور عملا ناممکن و 
تنها مسیر از طریق روسیه خواهد بود که آن نیز شرایط و هزینه های خاص خود را دارد.«

محمد صالحی، رئیس هیأت مدیره انجمن پسته ایران از کاهش 50 درصدی صادرات پسته 
خبر داد و گفت: »با شیوع ویروس کرونا، زمان صادرات پسته از یک هفته به دوماه افزایش 
یافته که بسیاری از قراردادهای خارجی را تحت تأثیر خود قرار داده است.« او به ایلنا گفت: 
»یکی از سخت ترین دوران تجارت پسته را می گذرانیم و شیوع ویروس کرونا موجب تعطیلی 
کارخانه ها و شرکت هایی شده است که عمل فرآوری و توزیع پسته را انجام می دادند و این امر 

اثر مستقیم بر میزان مصرف در بازار خارجی داشته است.«

 نوســان: در حالی که بســیاری از 
فعالیت های اقتصادی به دلیل شیوع 
کرونا با کاهــش تولید، کاهش فروش 
و کاهش اشــتغال مواجــه بوده اند، 
تعداد اشتغال در اصناف حوزه صنایع 
دستی و فرش در دو هفته ابتدای سال، 
افزایش یافته است. صنایع دستی چه 
ویژگی دارد کــه در روزهای کرونایی 
توانسته تعداد اشتغال خود را افزایش 

دهد؟
مرکز پژوهش های مجلس با استفاده 
از یــک مطالعه پیمایشــی و تکمیل 
پرسشنامه هایی که با همکاری مالکان 
واحدهای صنفی تولیدی و خدماتی 
انجام شده، تأثیر شــیوع کرونا بر این 
اصناف را مورد بررسی قرار داده است. 
در این پرسشــنامه، هشــت خوشه 
صنفی شامل خدمات تولیدی، فرش 
و صنایع دستی، تحریر و چاپ، صنایع 
غذایــی، تولید ملزومــات و خدمات 
ساختمان، تولید کیف و کفش، صنایع 
نساجی و پوشــاک و نیز سایر صنایع 
صنفی مانند ســیم پیچی، آهنگری، 
تولیــد پمــپ، ســوله، آلومینیوم، 
چوب بری و مانند آن که در دسته سایر 
صنایع خرد قرار می گیرند، به 6 سؤال 
درباره میزان تولید، تعداد اشــتغال، 
میزان فــروش و قیمت تمام شــده 
محصولات خود پاســخ داده و ارزیابی 
خود از تغییرات نسبت به پاییز 139۸ 
و پایان ســال پیش از آن یعنی اسفند 

1397 بیان کرده اند.
بیشــترین کاهش تولید نسبت پاییز 
139۸ مربــوط بــه صنــف تحریر و 
چاپ بوده کــه افــت 24 درصدی را 
تجربه کرده و کمترین کاهش تولید 
نســبت به پاییز 139۸ نیــز مربوط 
به صنایع دســتی و فرش بــوده  که 
تولیداتشان یک درصد کاهش یافته 
اســت. با این حال، میزان اشتغال در 
صنف صنایع دستی و فرش نسبت به 
پاییز سال 139۸، پنج درصد افزایش 

داشته است.
در واقع، صنایع دســتی و فرش تنها 
صنفی از این هشت خوشه بوده که در 
دو هفته ابتدای سال، نسبت به پاییز 
139۸ و همچنین زمســتان 1397، 
افزایش اشــتغال را تجربه کرده است. 
بیشــترین کاهش اشــتغال، مربوط 
به صنایــع غذایی و به میــزان منفی 
هشت درصد بوده است. رستوران ها، 
اغذیه فروشی ها و کافی شاپ ها تقریباً 
از اولیــن کســب وکارهایی بودند که 
با شــیوع کرونا به طور موقت تعطیل 
شدند و بازگشایی آنها نیز محتاطانه تر 

بوده است.

برخی ها معتقدند که دولت با توجه به کسری 
بودجه می خواهد سهام شرکت های دولتی 
باقیمانده را بفروش برساند. امروز دولتمردان 
مدعی هستند که بورس رونق قابل توجهی 
بازار موازی در طلا،  از سایر  دارد و بهتر 
خودرو، مسکن، دلار می تواند ارزش دارایی 
افراد را محفوظ نگاه دارد. این روزها آتش 
بورس بسیار داغ شده و، مردم برای دریافت 
کد بورسی، ساعت ها زمان صرف می کنند و 
حتی دیگران را برای ورود به این بازار ترغیب 
می کنند، این در حالی است که برای آینده 

این بازار هیچ تضمینی وجود ندارد. 

بورس ایران 
پختگی لازم را ندارد

علی چشمی
بدون تردید نواقص متعددی در بازار بورس 
ایران وجود دارد. بورس ایران ، معاملات آتی 
ندارد چون معاملات آتی دو سمت دارد، یک 
سمت خرید برای آینده است و یک سمت 
فروش. موضوع دیگر اینکه تعداد سهام برای 
خرید و فروش خود بخود برداشته می شود، 
این است که  کسانی که پیش بینی شان 
قیمت سهام بالا می رود روی سهمی که 
هنوز وجود ندارد در معاملات آتی سفارش 
باز می کنند و این خود بخود عمق زیادی 
در بازار ایجاد می کند، در حالی که  مقررات 
معاملات آتی و سهام در ایران موجود است 
و نمادهایش باز است؛ و خوب می بینید که 
افراد متخصص و متبحر پای خود را از این 

معاملات بیرون کشیدند. 
مشکل دیگر اینکه قیمت سهام با ارزش 
مبانی  معمولا  ندارد،  همخوانی  آن  ذاتی 

قیمت گذاری سهام را با روش های کاملا 
مرسوم درنظر می گیریم، قیمت یک سهم به 
آن سودی که شرکت ایجاد می کند بستگی 
دارد، اما گاهی دیده شده است که سهام 
برخی شرکت ها زیان ده به قیمت 1000 تا 
2000 تومان قیمت گذاری شده که عجیب 
است و این یعنی اینکه سهم از ارزش ذاتی 
خود فاصله گرفته است. وقتی قیمت یک 
دارایی از ارزش ذاتی خود فاصله می گیرد، 
حباب ایجاد می شود، اکنون قیمت طلا و 
سکه در ایران کاملا بر اساس قیمت دلار و 
قیمت اونس جهانی طلاست. بنابراین اگر 
قیمت سکه از این دو معیار فاصله گرفت، 
می گوییم حباب ایجاد شده است. حالا حباب 
در سهام هم یعنی همین؛ زمانیکه قیمت یک 
سهم از ارزش ذاتی خود فاصله گرفته است. 
ارزش ذاتی را معمولا به این روش حساب 
می کنیم، یکی سودآوری شرکت و دیگری 
ارزش دارایی های شرکت منحای بدهی  های 
شرکت، یعنی حقوق صاحبان سهام. بنابراین 
ببینید حتی اگر دارایی های یک شرکت هم 
بالا برود، ارزش آن در ترازنامه شرکت قرار 
می گیرد و سودآوری یک شرکت را تحت 

تاثیر قرار نمی دهد.
مهارتی  و  سهامدارانی که هیچ تخصص 
ندارند، در آینده حتما باید از پول خود بگذرند 
زیرا ضررهای عجیب و غیرقابل جبرانی را 
متحمل خواهند شد. داستان پدیده شاندیز 
هم همین بود، مردم را بدون هیچ تضمین 
و اعتباری تشویق به خرید سهام می کردند 
که در نهایت دود این بی مبالاتی به چشم 
خود مردم رفت و ضرر زیادی را از این بابت 

متحمل شدند.

ابزارهای صیانت
 از بازار سرمایه

 علی اسلامی بیدگلی
این روزها اصلی ترین متغیری که به رشد 
قابل توجه بورس منجر شده، حجم بالای 
ورود نقدینگی بویژه از سوی تازه واردها به 
این بازار است. با توجه به اینکه عرضه در بازار 
سهام به اندازه ورود نقدینگی و تقاضا نیست، 

قیمت سهام در نقطه بالاتری قرار می گیرد.
به صورت طبیعی زمانی که سرمایه گذاران 
تصمیم به خرید یا فروش سهام می گیرند، 
در ابتدا باید به متغیرهای بنیادی توجه کنند، 
ولی متأسفانه میزان ورود سرمایه به بورس 
آنقدر زیاد است که توجه به این دسته از 
متغیرها مغفول مانده است. هم اکنون دو 
متغیر اصلی بر بازار سرمایه تأثیرگذار است. 
اول متغیرهای بنیادی مانند بهبود نرخ رشد 
اقتصادی، افزایش یا کاهش نرخ ارز، میزان 
قدرت خرید مردم و... که به بهبود سودآوری 
شرکت ها منجر می شود. متغیر دیگری که 
این روزها بیشترین تأثیر را در بازار سرمایه 
دارد، »تقاضا«ست. بالا بودن حجم نقدینگی 
در کشور و ورود آن به بازار سرمایه بشدت 
میزان تقاضا را دراین بازار افزایش داده است. 
این درحالی است که بازار ظرفیت جذب 
این میزان از تقاضا را ندارد و به همین دلیل 
شاهد رشد قیمت ها هستیم. بنابراین در 
شرایط فعلی برای بررسی بازار سرمایه باید 
تنها به متغیر تقاضا توجه کرد. به این معنا 
که تا زمانی که ورود سرمایه از میزان عرضه 
بیشتر باشد، بازار به روند صعودی خود ادامه 
خواهد داد. برای اینکه بتوان به تقاضای 
بزرگی که در بازار سرمایه برای خرید سهم 

به وجود آمده است، پاسخ داد، دو ابزار در 
اختیار نهاد ناظر بازار وجود دارد. یکی آنکه 
عرضه های اولیه افزایش یابد و دیگری منابع 
ورودی به سمت افزایش سرمایه شرکت های 
عرضه  افزایش  شود.برای  هدایت  بورسی 
سهم نیز دو متغیر وجود دارد. بسیاری از 
شرکت های بورسی مشروط به اینکه سهام 
شناور خود را به 20 درصد برسانند در بورس 
این درحالی است که  و  پذیرش شده اند 
بسیاری از این شرکت ها این شرط را انجام 
نداده اند. به گونه ای که بسیاری از شرکت ها 
زیر 10 درصد سهام شناور دارند که مثال 
روشن آن هلدینگ خلیج فارس است. بدین 
ترتیب یکی از متغیرها برای افزایش عرضه 
سهام دراین شرایط افزایش سهام شناور آزاد 
شرکت هاست. متغیر دیگری که دراین بخش 
تأثیر زیادی دارد، فروش سهام شرکت های 
وابسته به بانک ها )مستقیم و غیرمستقیم( 
در بورس است که هم اکنون در دستور بانک 
مرکزی قرار دارد. پیش از این بانک ها به این 
بهانه که تقاضا برای خرید این سهام در بازار 
وجود ندارد، آن را اجرا نمی کردند، ولی با 
شرایط فعلی این اقدام باعث افزایش عرضه در 

بازار می شود.
اقدام دیگری که در شرایط فعلی به کمک بازار 
سرمایه می آید، افزایش پایه شاخص است که 
این اقدام نیز از دو طریق قابل انجام است. یکی 
عرضه در قالب ابزارهای جدید است و دیگری 
افزایش سرمایه شرکت ها. طبیعی است که 
افزایش سرمایه به دلیل مراحل قانونی کار 
زمانبر است. درخصوص ورود ابزارهای جدید 
و افزایش عرضه نیز دولت برای واگذاری 
سهام باقی مانده خود در برخی از شرکت ها 
 )ETF( در قالب صندوق های قابل معامله
برنامه ریزی کرده است. البته این راهکار نیز 
حداقل به دو تا سه ماه زمان برای عملیاتی 

شدن کامل نیاز دارد.
دراین شرایط آزادسازی سهام عدالت نیز هم 
در طرف عرضه و هم تقاضا مؤثر خواهد بود. 
این آزادسازی از طریق ورود شرکت های 
به  بازار می تواند  به  سهام عدالت استانی 
افزایش پایه شاخص کمک کند و از سوی 
دیگر به رشد سهام شناور منجر  شود. بنابراین 
سهام عدالت می تواند باعث رشد عرضه و 
تقاضا به موازات هم شود. هم اکنون مهم ترین 
از  بازار است. زمانی که  موضوع، پایداری 
طریق هدایت نقدینگی به بورس و همچنین 
آزادسازی سهام عدالت که حدود 50 میلیون 
نفر را راهی بازار سرمایه می کند، همه مردم را 
درگیر این بازار می کنیم، باید از آن حراست 
کرد که این کار با مهار رشد های کاذب و 

هیجانی ممکن است.
بر  علاوه  بازار  دراین  صیانت  برای  دولت 
اقدامات بالا باید تقویت برخی از ابزارها را نیز 

در دستور کار خود قراردهد. 
درهمین راستا تقویت شبکه کارگزاری ها 
که هم اکنون در ارائه خدمات به مشتریان 
محدودیت دارند و همچنین شرکت های 
مشاوره سرمایه گذاری و بازارگردان اهمیت 

زیادی دارد.

 بالانشین بازارها

٥٠٪ کاهش صادرات پستهتعطیلی ٨٩٪ شرکت های حمل ونقل بین المللی
 گزارش

در هجوم غیر متخصص ها، راهکار دولت صیانت از بازار سرمایه است ؛  گزارش

کرونا و مورد عجیب 
صنایع دستی

 دولت در ادامه واگذاری  سهام شرکت های خود، صندوق سرمایه گذاری 
قابل معامله  یا ETF به ارزش بیش از ۱6 هزار میلیارد تومان را به بورس عرضه 
خواهد کرد که سهام آن، ترکیبی از سه بانک و دو شرکت بیمه ای است. فرهاد 
دژپسند، وزیر اقتصاد از صدور آگهی اولین عرضه سهام  بنگاه های دولتی در 
بورس خبر داد. این عرضه در قالب یک صندوق سرمایه گذاری قابل معامله 
و به ارزش ۱6 هزار و 5۰۰ میلیارد تومان خواهد بود. صندوق سرمایه گذاری 
قابل معامله یــا ETF که از ســرواژه های عبارت انگلیســی آن یعنی 
Exchange Traded Fund گرفته شده تقریباً مشابه صندوق های 

سرمایه گذاری مشترک است.
بورس تهران در سال جدید میزبان شرکت های دولتی زیادی خواهد بود. عرضه اولیه 
صبا و شستا در دو ماه ابتدایی سال و نیز صندوقی از سهام شرکت های دولتی که احتمالاً 
هفته آینده عرضه خواهد شد، نشان از توجه ویژه دولت به بازار سهام دارد؛ توجهی که 
گاهی گفته می شود دلیل آن می تواند جبران بخشی از کسری بودجه سال جاری باشد. 
دلیل این استقبال چه تنوع  و عمق بخشی به بازار و چه جبران کسری بودجه باشد، در 
دستور کار قرار گرفته و حتی افراد ناآشنا با بازار سهام را به سرمایه گذاری تشویق می کند. 

صندوق  سرمایه گذاری مشترک چیست؟
شما به عنوان یک سرمایه گذار می توانید از مسیرهای متفاوتی در بورس فعالیت کنید. 
اگر دانش کافی و زمان مناسب داشته باشید، می توانید از ســاعت 9 تا 12:30 روبه روی 
تابلوی بورس بنشینید و سهم های موردنظر خود را بخرید و بفروشید. بعضی ها ممکن 
است با دیدن اعداد و ارقام سبز و قرمز این بازار و جزئیات زیاد آن یا نداشتن زمان یا دانش 
کافی از همان ابتدا و قبل از آشنا شدن با صندوق های سرمایه گذاری مشترک، از بورس 
بترسند و با آن خداحافظی کنند.صندوق های سرمایه گذاری مشترک روشی برای ورود 
غیر حرفه ای ها و افرادی هستند که ترجیح می دهند مدیریت سرمایه خود در بازار سهام 
را به یک گروه حرفه ای بسپارند. صندوق ها توسط متخصصان بازار سرمایه و با تشکیل 
سبد متنوعی از انواع سهام و اوراق بهادار فعالیت می کنند و سروکله زدن با تابلوی بورس 
را به جای شما به عهده می گیرند. درETFها رکن ضامن نقدشوندگی حذف شده  و رکن 
جدیدی به عنوان بازارگردان، زمینه نقدشوندگی واحدهای سرمایه گذاری ETF را در بازار 
فراهم می کند و در مواقعی که عرضه کننده ای وجود نداشته باشد و یا خریدار دیگری وجود 
نداشته باشد به فروش و یا خرید واحدهای تقاضا شده و یا عرضه شده مبادرت می ورزد.

صندوقی برای ریسک گریزها
صندوق های سرمایه گذاری مشترک انواع مختلفی دارند. »صندوق با درآمد ثابت«، 
یکی از آنهاست. این صندوق ها ضامن اصل مبلغ سرمایه گذاری و سود افراد هستند. 
حداقل 70 درصد دارایی یک صندوق با درآمد ثابت، از اوراق مشارکت بانکی یا اوراق 
خزانه که درآمد ثابتی دارند، تشکیل می شود و همان طور که از نام آن مشخص است، 
درآمد ثابتی را برای سرمایه گذاران فراهم می کنند. با توجه به ترکیب دارایی های این 
نوع از صندوق های سرمایه گذاری می توان گفت ریســک پایینی دارند و در نتیجه 

می توانند گزینه خوبی برای افراد ریسک گریز باشند.
تفاوت ETFها با صندوق های سرمایه گذاری مشترک

ETF ها یا صندوق های ســرمایه گذاری قابل معامله، از نظر ســاختاری مانند صندوق های 
سرمایه گذاری مشترک هستند و ترکیب آنها مجموعه ای از سهم های متنوع است، اما نقدشوندگی 
بالاتری نسبت به صندوق های سرمایه گذاری مشــترک دارند؛ یعنی راحت تر معامله شده و 
سریع تر به پول تبدیل می شــوند. ارزش خالص دارایی ها و قیمت صندوق های  سرمایه گذاری 
مشترک در پایان روز محاسبه می شود و بعد از این محاسبات، قابل خرید و فروش هستند، اما 
EFTها این محدودیت را ندارند و مانند ســایر ســهم ها در طول روز قابل معاملاتی هستند.

نحوه سرمایه گذاری در ETF دولت
به طور کلی، برای ســرمایه گذاری در بورس، لازم است در ســامانه سجام یا سامانه جامع 
اطلاعات مشتریان ثبت نام کنید و بعد با کد رهگیری که از سامانه دریافت می کنید، برای احراز 
هویت به دفاتر پیشخوان مراجعه کنید. علاوه بر این، لازم است با ثبت نام در یک کارگزاری، 
کد بورسی دریافت کنید تا به وسیله آن بتوانید وارد سامانه معاملات شوید و خرید و فروش 
سهام را آغاز کنید. با این حال، رئیس سازمان خصوصی سازی گفته افراد بدون داشتن کد 
بورسی و صرفاً با کد ملی می توانند ثبت سفارش انجام دهند و در این عرضه اولیه شرکت کنند.

در ETF شرکت های دولتی سرمایه گذاری کنیم؟
هر فرد می تواند تا ســقف دو میلیون تومان از واحدهای این صنــدوق ETF را خریداری 
کند. رئیس ســازمان خصوصی ســازی گفته ارزش هر واحد این صندوق، 10 هزار تومان 
اســت و دولت تخفیف 20 درصدی برای خرید آن در نظر گرفته اســت. ترکیب سبد این 
صندوق از بین بانک ها و شــرکت های بیمه ای پذیرفته شــده در بورس تشــکیل شده و 
دولت ســهم خود از این نهادهای مالی را عرضه می کنــد. در نتیجه می توان گفت قیمت 
هر واحد این صندوق، وابســته به قیمت روز ســهم های آن در بازار اســت و باید دید این 
قیمت 10 هزار تومانی تا چــه میزان به واقعیت های بازار نزدیک اســت. نکته دیگر درباره 
مدیریت این صندوق اســت. مطالعات نشــان می دهد عوامل مدیریتی تأثیر مستقیمی 
بر بازدهــی صندوق های ســرمایه گذاری دارنــد و انتظار می رود مدیریــت این صندوق 
به گونه ای عمل کند که سهامداران بازدهی قابل قبولی از سرمایه گذاری خود کسب کنند.

بازارگردان 
ضامن نقدشوندگی

"بـورس در ایـران بازاری اسـت که هنوز به پختگی لازم نرسـیده اسـت" این را دکتر علی چشـمی، اسـتاد 
گروه اقتصاد دانشـگاه فردوسـی مـی گوید و تاکیـد دارد، گروههای مختلـف مردم و حتی افـرادی که هیچ 
سررشـته و اطلاعـی  از بـورس ندارنـد، به سـرمایه گذاری در این بـازار هجـوم آورده اند و دولتمـردان نیز در 
مقابـل آن هـا را تشـویق و ترغیب به انجـام این سـرمایه گذاری می کنند.  از سـوی دیگر علی اسـلامی بیدگلی، کارشـناس 
بازار سـرمایه ، معتقد اسـت، دولت برای صیانـت از بازار علاوه بر تمام اقدامات، باید تقویت شـبکه کارگزاری ها و شـرکت های 
مشـاوره سـرمایه گذاری و بازارگردانها را در دسـتور کار خـود قراردهد. به نظر می رسـد در نگاه توام با تردیـد اقتصاددانان و 

فعـالان بازار، راهـکار دولت، حفـظ و صیانت از این بازار اسـت؛

گزارش

گروه   اقتصاد

 نوســان: حرمت الله رفیعــی، رئیــس انجمن 
صنفی دفاتر خدمات مســافرت هوایی و جهانگردی 
ایران گفــت: »400 میلیارد تومان از پــول مردم در 
حساب های شرکت های هواپیمایی داخلی و خارجی 
است؛ مردم سرگردان مانده اند و نمی توانند پول شان 
را پس بگیرند. حرمت الله رفیعــی، حدود یک هفته 
پیش در نامه ای خطاب به تعدادی از شرکت های هواپیمایی داخلی و خارجی 
هشدار داد اگر بدهی سفرهای کنسل شده را تســویه نکنند، از آنها شکایت 
خواهد کرد.  رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی با بیان اینکه پول 
مردم چندماه است در حساب های ایرلاین ها مانده؛ رقم های سنگینی که با آن 
کاسبی می کنند، افزود: »چه کسی باید به این ماجرا وارد شود؟ مردم به امیدی 
منتظر سفر بودند، حالا به دلیل اینکه بیماری آمده و جبر بوده، نتوانستند سفر 

بروند و باید پول شان مسترد شود.«

 نوسان: محاســبات نشــان می  دهد بیــش از 21  
درصد دســتگاه ها کارتخوان در اســفندماه به طور 
کامل راکد بوده اند. به نظر می رســد دلیل این اتفاق 
تعطیلی بســیاری از کســب وکارهای خردی باشد 
که تراکنش هــای 99 درصد از آنهــا زیر یک میلیون 
تومان بوده اســت. آمارهای مربوط به عملکرد شبکه 
الکترونیکی پرداخت کارت )شاپرک( در اســفند ماه 139۸ نشان می دهد به 
میزان ۸ میلیون و 339 هزار و 294 پایانه فروشگاهی به صورت فعال سیستمی در 
کشور وجود دارد که از این میان تنها 6 میلیون و 556 هزار و 7۸2 مورد آنها دارای 
تراکنش )حداقل یک تراکنش در بازه زمانی سه ماهه( است. بدین معنا که در ماه 
پایانی سال 139۸، تعداد یک میلیون و 7۸2 هزار و 512 دستگاه کارتخوان فاقد 
تراکنش بوده و در سه ماه زمستان سال گذشته هیچ تراکنشی از آن ها به ثبت 

نرسیده است.

 نوسان: نرخ تورم ســالانه کالاهای غیر خوراکی و 
خدماتی در مناطق روستایی بیش از مناطق شهری 
بوده اســت. بر اســاس گزارش مرکز آمار از شاخص 
قیمت مصرف کننده در فروردین 1399، نرخ تورم 12 
ماهه منتهی به فروردین 1399 برای کل کشور، 32.2 
درصد بوده است. کمترین نرخ تورم 12 ماهه مربوط 
به استان فارس و برابر با 2۸.5 درصد اســت. آذربایجان غربی با نرخ تورم 12 
ماهه 29.7 درصدی بعد از استان فارس قرار دارد. استان قم نیز با نرخ تورم 30 
درصدی، سومین استانی است که پایین ترین نرخ تورم 12 ماهه را تجربه کرده 
است. سطح عمومی قیمت ها در استان های ایلام، لرستان و خراسان جنوبی، 
با سرعت بیشتری افزایش یافته است. این شاخص در استان ایلام برابر با 39 
درصد، در استان لرستان برابر با 37 درصد و در استان خراسان جنوبی 35.5 

درصد بوده است.

 نوســان: از ماه های پایانی  ســال گذشته حبوبات 
رونــد افزایش قیمــت را آغــاز کردند. برخــی از این 
محصولات بــا افزایش پنــج برابری قیمــت روبه رو 
بوده انــد و کارشناســان پیش بینــی می کننــد که 
افزایش قیمــت آنها همچنان ادامه داشــته باشــد. 
محمدرضا وجدانی فخر، کارشــناس و فعال اقتصادی 
در حوزه محصولات کشاورزی درباره دلایل سیر صعودی قیمت حبوبات در بازار 
گفت: »از حدود 10 تا 15 سال پیش کم آبی تأثیر خود را با کاهش سطح زیر کشت 
بر تولید محصولات گروه حبوبات گذاشت.«او ادامه داد: »همراه با کاهش سطح زیر 
کشت حبوبات به دلایل مختلف ازجمله سخت ترشدن شرایط اقتصادی شاهد 
کاهش مصرف گوشت و سوق مردم به مصرف حبوبات بودیم، همچنین خشکسالی 
و افزایش مصرف ما را به واردات نیازمندتر کرد.«وجدانی فخر از دیگر عوامل مهم 

اثرگذار در افزایش قیمت حبوبات را افزایش تعرفه های گمرکی عنوان کرد.

ایرلاین ها ۴۰۰ میلیارد تومان مردم را بلوکه کردندچرا حبوبات گران شد؟ارتباط تورم استانی با میزان شیوع کرونا! کارتخوان های  راکد به ۲1 درصد رسید
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 علی اسلامی بیدگلی : راهکار دولت برای صیانت از بازار سرمایه،  تقویت شبکه کارگزاری ها، شرکت های مشاوره و بازارگردانهاست
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 نوسان : معاون اجــرای پروژه های فولاد 
مبارکه عملکرد این معاونت در سال 139۸ 

را تشریح کرد.
احمد سعیدبخش گفت: شــرکت فولاد 
مبارکه به عنــوان بزرگ ترین تولیدکنندۀ 
ورق تخت فــولادی در خاورمیانه و یکی از 
بزرگ ترین تولیدکنندگان آهن اسفنجی 
با تولید سالانه بیش از 7 میلیون تن فولاد 
خام دارای ســهم 51 درصــدی در تولید 
کشــور و اشــتغال حدود 351 هــزار نفر 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم است. این 
شــرکت همواره در امر توسعه پیشتاز بوده 
و با شناخت و تحلیل اطلاعات بازار رقبا، در 
نقشۀ استراتژیک خود ایفای نقش محوری 
در توســعۀ صنعتی، اقتصادی و اجتماعی 
و ارتقای ســطح فناوری صنعــت فولاد را 
به عنوان ســازمانی جهان تراز برنامه ریزی 
کرده اســت. این در حالی است که معاونت 
اجرای پروژه ها این امر را با انجام پروژه های 
توسعه و بهینه سازی به صورت مستمر در 
سال 139۸ و سال های قبل از آن پیگیری 

نموده است.
سعیدبخش با بیان این که در سال گذشته 
به طور متوســط در حــدود 100 پروژه در 
معاونــت اجرای فــولاد مبارکــه در حال 
انجام بوده، اظهار داشــت: مجموع مبالغ 
قرارداد های پروژه های داخل فنس شرکت 
فولاد مبارکه و مجتمع فولاد ســبا بالغ بر 
15 هزار میلیارد ریــال و 35 میلیون یورو 
بوده اســت که از این مبلغ، بیش از 6 هزار 
میلیــارد ریــال و در حــدود 20 میلیون 
یورو بابت کار هــای انجام شــده در قبال 
صورت وضعیت های ارسالی به پیمانکاران 

پرداخت شده است.
ســعیدبخش با تأکید بر اهمیــت انجام 
به موقع پروژه ها در ســازمان ها و واحد های 
صنعتی خاطرنشان کرد: این رقم با توجه 
به مشکلات متعددی از قبیل نوسانات نرخ 
ارز و تورم و همچنین تحریم های بین المللی 
عدد قابل توجهی اســت.در سال گذشته 
عملیات اجرایی پروژه هــای متعددی به 
اتمام رســیده که ازجملۀ آن ها می توان به 
موارد زیر اشــاره کرد: اجرای رولر اسکرینر 
واحد گندله سازی؛ توری حفاظتی زیر نوار 
نقاله های شهید خرازی؛ ایستگاه دریافت 70 
هزار تن در ســال غبار فولادسازی و تولید/ 
تغلیظ لجن حاصل از غبارات فولادسازی 
و لجن شهید خرازی و انتقال لجن تا تیکنر 
موجود؛ اصلاح طرح موجــود کاردامپر 2؛ 
پروژۀ ترمیم، مقاوم سازی و آب بندی مخزن 
آب دمین سایت آبی ماشین 5 ریخته گری؛ 
پروژۀ توسعۀ انبار تختال ناحیۀ پیشگرم نورد 
گرم؛ طراحی، ساخت و نصب یک دستگاه 
غبارگیر خشک از تاور بافربین انتقال گندله 
به ناحیۀ تولید آهن اسفنجی شهید خرازی؛ 
انجام عملیات خرید، کانال کشــی، نصب، 
راه اندازی و آموزش سیستم تهویۀ پست های 
برق واحد های اکســیژن و احیا مستقیم 
شهید خرازی؛ طراحی، خرید، نصب، تست 
و آموزش دو دســتگاه آسانسور نفربر از نوع 
صنعتی در واحد آهن سازی و اجرای پروژۀ 
ساخت دو عدد باسکول سایت پسماند در 

شرکت فولاد مبارکه و . . . .
معاون اجرای پروژه های فــولاد مبارکه در 
تشــریح برنامه های این معاونت در ســال 
جاری اظهار داشت: در ســال 99 نیز که از 
ســوی مقام معظم رهبری سال »جهش 
تولید« نام گذاری شــده اســت، مصمم به 
تکمیل پروژه ها بر اســاس آخرین برنامۀ 
زمان بندی و بودجۀ از پیش تعیین شده ایم. 
وی در بخش پایانی ســخنان خود از اتمام 
پروژه های فرآوری سنگان و فولادسازی و 
ریخته گری مداوم سفیددشــت تا اواخر 

سال جاری خبر داد.

بیش از ٢٠ پروژه
در سال جهش تولید

industry

شرکت فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین 
شرکت فولادی کشور، با حدود سه دهه 
تخت  محصولات  انواع  تولید  در  تجربه 
فولادی، نقش محوری در توسعۀ صنعتی، 
اقتصادی و اجتماعی کشور بر عهده داشته 
است. این شرکت در سال 9۸ با تولید 7.5 
میلیون تن انواع محصولات فولادی عملکرد 
از  سال  همین  در  و  داشته  قابل توجهی 
رشدی بالغ بر 12.5 درصد نسبت به برنامه 
و 67 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل 

برخوردار بوده است.
یکی از اساسی ترین چالش های چشم انداز 
اقتصاد ایران، پدیدۀ جهانی شدن است که 
برخورداری از صنعت رقابت پذیر را برای 
از  یکی  می سازد.  اجتناب ناپذیر  اقتصاد 
اقدامات اساسی و مهم کشور در دستیابی به 
اهداف ترسیم شده، بهبود فضای کسب وکار 
است.  کشور  در  آن  نمودن  رقابتی  و 
شاخص های  جمله  از  کسب وکار  فضای 
تعیین کنندۀ وضعیت اقتصادی هر کشور 
است که با استناد به آن می توان به بررسی 
و تجزیه وتحلیل شرایط اقتصادی هر کشور 
فولاد  صنعت  دلیل  همین  به  پرداخت. 
به عنوان یکی از صنایع مهم و استراتژیک و 
قابل رقابت، می تواند با افزایش قابلیت ها و 
توانمندی های خود سهم قابل توجهی در 

بهبود فضای کسب وکار کشور ایفا کند.

رشد و تعالی آیندۀ 
صنعت فولاد

کشور  فولاد  صنعت  آیندۀ  به طورکلی 
به عواملی از قبیل تغییرات تکنولوژیک 
صنایع  قبیل  )از  پایین دست  صنایع  در 

و  دیجیتال  تکنولوژی  خودروسازی(، 
مصرف  سرانۀ  چهارم،  صنعتی  انقلاب 
فولاد، بودجۀ عمرانی کشور، نحوۀ مصرف 
انرژی و آب وابسته خواهد بود. همچنین 
به کارگیری  و  مذکور  عوامل  به  توجه  با 
این  استراتژیک،  برنامه ریزی  مفاهیم 
شرکت اقداماتی از قبیل احداث و توسعۀ 
 ،)2 گرم  نورد  )پروژۀ  تولیدی  خطوط 
سرمایه گذاری در تولید اقلام استراتژیک 
الکترود  ازجمله  فولاد  صنعت  مصرفی 
طرح های  در  سرمایه گذاری  و  گرافیتی 
داده  قرار  کار خود  دستور  در  را  معدنی 
است. البته مانند سایر شرکت های بزرگ 
تولیدی و فعال در صنعت کشور، با چالش ها 
و مشکلاتی در حوزۀ تأمین مواد اولیه )از 
گندله(،  و  کنسانتره  سنگ آهن،  قبیل 
حمل ونقل،  زیرساخت های  محدودیت 
تولید و توزیع حامل های انرژی، نرخ تأمین 
مالی بالا و تحریم های خارجی مواجه است 
و سعی کرده با بهره گیری از قابلیت ها و 
توانمندی های خود )از قبیل وجود سرمایۀ 
و  تولیدی  سیستم های  باتجربه،  انسانی 
پشتیبانی کارا، افزایش چابکی و بهره وری 
فرایندهای تولیدی و...( تا حدود قابل توجهی 

بر مشکلات یادشده فائق آید.
فولاد مبارکه با استفاده از تجارب ارزندۀ 
خود در طول مسیر تعالی، مرزهای تولید را 
پشت سر گذاشته و علاوه بر این، برای ارتقای 
جایگاه رقابتی خود و به تبع آن صنعت فولاد 
کشور گام های بلندی در حوزۀ بومی سازی، 
ارتقای سطح تکنولوژی و کسب و انتقال 
دانش فنی صنعت فولاد برداشته است و 
امید است در آینده بتواند فراتر از تولیدکنندۀ 

فولاد، به شرکتی تبدیل شود که دارای 
تکنولوژی ساخت کارخانه های فولادسازی 

است.
شعار سال 99 یعنی »جهش تولید« در سایۀ 
رشد صنایع مادر محقق می گردد. در این 
میان، زنجیرۀ تأمین گستردۀ فولاد مبارکه 
شامل 2هزار و ۸00 تأمین کنندۀ خدمات 
و کالا با حدود ۸2 درصد ساخت داخل و 
شبکۀ گستردۀ مشتریان شرکت شامل هزار 
کارخانه و کارگاه به طور مستقیم و 3 هزار 
کارخانه و کارگاه به طور غیرمستقیم است. 
به طورکلی فولاد مبارکه به عنوان یکی از 
بزرگ ترین شرکت های تولیدی کشور نقش 

بسزایی در تحقق این شعار ایفا می کند.

مهم ترین دستاورد 
در حوزۀ تولید

یکی دیگر از گام های اساسی فولاد مبارکه 
ویژه  محصولات  تولید  به سوی  حرکت 
مورداستفاده  ورق های  تولید  خصوصا 
در ساخت لولۀ انتقال گازترش است که 
به حمدالله با دستیابی به این تکنولوژی 
توانست در سال 9۸ نخستین اسلب های 
API را که یکی از نیازهای اساسی وزارت 
نفت است، در ماشین ریخته گری شمارۀ 5 
خود تولید کند و گام مهمی در بی نیازی از 

واردات این محصول بردارد.

فولاد مبارکه 
به وسعت ایران

فولاد مبارکه همراه با شرکت های گروه خود، 
غیر از مرکز ایران، از جنوبی ترین نقطۀ کشور 
یعنی فولاد هرمزگان در بندرعباس تا فولاد 

سنگان در شمال شرقی کشور را پوشش 
داده و علاوه بر توسعۀ تولید و درآمدزایی 
در نقاط مختلف، کمک شایان توجهی به 
اشتغال زایی و توسعۀ رفاه اجتماعی در سایر 

استان ها کرده است.

تحقق هدف
7.۲ میلیون تنی

اشاره  با  همچنین  حمیدرضاعظیمان 
برنامه  و   9۸ سال  در  تولید"  "رونق  به 
فولادمبارکه برای "جهش تولید" در سال 
99  گفت: سال 9۸ برای همۀ شرکتها و 
نواحی فولاد مبارکه سال پرتلاش و پرباری 
بود و همکاران در همۀ بخشها به خوبی 
توانستند به شعار رونق تولید جامۀ عمل 
بپوشانند. با شروع سال جدید و همزمان 
با شیوع ویروس کرونا نیز در شرایطی که 
بسیاری از فولادسازان جهان با مشکلات 
روبه  ویروس  این  شیوع  از  ناشی  جدی 
رو بوده و هستند، خوشبختانه با همت و 
همکاری همۀ همکاران و با اتخاذ تدابیر ویژه 
و رعایت پروتکل های بهداشتی و ایمنی در 
شرکت، مشاهده کردیم که نه تنها تولید 
در گروه فولاد مبارکه تعطیل نشد، بلکه به 
رسیدیم.  نیز  ارزشمندتری  دستاوردهای 
همچنین به لطف خداوند به خوبی تاکنون 
ویروس کرونا در سطح شرکت کنترل شده 

است.
وی افزود: در این شرایط خاص با دقت نظر 
بسیار، موفق شدیم به خوبی کار غربالگری، 
کارکنان  همۀ  از  خون  آزمایش  گرفتن 
روزکار، شیفت و پیمانکار و فاصله گذاری 
را در شرکت  انجام دهیم و با در نظر گرفتن 
تدابیر خاص، حاضر نشدیم سلامت کارکنان 
تحت تأثیر تولید قرار گیرد. درعین حال با 
رعایت کامل ایمنی راهکارهایی اندیشیده و 

اتخاذ شد که تولید تعطیل نشود.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با اشاره به 
اهمیت تولید در اقتصاد کشور گفت: باید با 
تولید محصولات ویژه و تأمین حداکثری نیاز 
کشور خود را از همین ماه های ابتدایی سال 
که »جهش تولید« نامگذاری شده است 
بهگونهای آماده کنیم تا به هدف 7.2 میلیون 

تن در سال دست یابیم.
وی با تأکید بر اینکه همۀ نواحی فولاد مبارکه 
برای شرکت ارزش افزودۀ خاص خود را به 
ارمغان میآورند، در خصوص اجرای طرحهای 
توسعه در فولاد سبا تصریح کرد: این خط 
تولید نیز برای فولاد مبارکه بسیار ارزشمند 
و از نقاط قوت گروه است. باید به خاطر داشته 
باشیم روند روبه رشد تولید و بهره وری در 
همۀ خطوط تولید، باید با انجام مطالعات و 

پژوهش های بیشتر ادامه یابد.
وی در ادامه اجرای هوشمندانۀ طرحهای 
توسعه را مورد تأکید قرار داد و گفت: به نظر 
میرسد باید با در نظر گرفتن ملاحظات 
عرضه و تقاضا در بازار، بهترین زمانها را برای 
نوسازی خطوط و اجرای طرحهای توسعه 
در نظر بگیریم و با این اقدام از التهاب قیمت 

در بازار پیشگیری کنیم.

مدیرعامــل فــولاد مبارکــه گفــت: یکــی از گام هــای اساســی فــولاد مبارکــه حرکــت به ســوی تولیــد 
گزارش

گروه صنعت
محصــولات ویــژه خصوصــا تولیــد ورق هــای مورداســتفاده در ســاخت لولــۀ انتقــال گازترش اســت که 
ــوژی توانســت در ســال ۹8 نخســتین اســلب های  API را کــه یکــی از  ــه ایــن تکنول ــا دســتیابی ب ــه حمــدالله ب ب
نیازهــای اساســی وزارت نفــت اســت، در ماشــین ریخته گــری شــمارۀ 5 خــود تولیــد کنــد و گام مهمــی در بی نیــازی 
ــش  ــوص نق ــان، درخص ــت حمیدرضاعظیمی ــه از یادداش ــد برگرفت ــه می خوانی ــردارد. آنچ ــول ب ــن محص از واردات ای
فــولاد مبارکــه در رونــق اقتصــادی و جهــش تولیــد اســت و در ادامــه دیــدگاه مدیرعامــل فــولاد مبارکــه بــرای جهش 

تولید در سال ۹۹ را می خوانیم؛

حرکت به سمت تولید محصولات ویژه

کارکنان بلندهمت شرکت فولاد سنگان با تولید 3۸1 هزار و 93 تن گندله در فروردین 
ماه و ارسال روزانۀ 16 هزار و 200 تن از این محصول توسط ناوگان ریلی به دو رکورد
 بی نظیر دست یافتند.علی امرائی مدیرعامل فولاد سنگان با اعلام این خبر گفت: کسب 
این افتخارات غرورآفرین در سال جهش تولید با توجه به برنامه ریزی مدون و عملیاتی 
کردن نقشه های استراتژیک تولید شرکت و با همت شبانه روزی تلاش گران فولاد 

سنگان به ثبت رسید و برگ زرین دیگری را به افتخارات این شرکت افزود.

با تولید 2 هزار و 554 تن آهن اسفنجی در ششمین روز از اردیبهشت ماه سال جهش 
تولید، رکورد تولید این محصول در واحد احیا مستقیم فولاد سفیددشت به میزان

 62 تن نسبت به رکورد قبلی افزایش یافت. اکبر اسکندری رئیس واحد آهن سازی 
شرکت فولاد سفیددشت چهار محال و بختیاری در این ارتباط گفت: در سال جهش 
تولید مدیریت و کارکنان این شرکت مصمم اند تا به ظرفیت اسمی واحد احیا مستقیم و 

تمامی اهداف برنامه ریزی شده دست یابند.

ثبت رکورد تولید روزانۀ آهن اسفنجی فولادسفیددشتثبت بالاترین رکوردها در فولاد سنگان

عظیمیان: شعار »جهش تولید« در سایۀ رشد صنایع مادر محقق می گردد

حمیدرضا عظیمیان از مسیر حرکت فولادمبارکه در سال جاری می گوید:

جهش تولید در فولادمبارکه؛

 نوسان : کارکنان واحد حمل و 
فرآوری سرباره با تلاش مضاعف 
خود توانستند در لبیک به پیام 
سال  در  رهبری  معظم  مقام 
موقع  به  حمل  با  تولید،  جهش 
قوس  های  کوره  زیر  از  سرباره 
هزار   ۳ تعویض  با  و  الکتریکی 
و 564 پاتیل در ماه به کمترین 
)۰.۱ دقیقه  تأخیر ممکن  میزان 
پی  در  یابند.  دست  ذوب(  بر 
کسب این موفقیت ارزشمند، خبرنگار فولاد در گفت وگو با تنی چند از 
مدیران، مسئولان و کارشناسان دست اندرکار این بخش، دلایل کسب 
این موفقیت را جویا شده است. ماحصل این گفت وگوها را در ادامه 

می خوانید.
محمدعلی زارعی

مدیر حمل ونقل و پشتیبانی
دستیابی به این رکورد ارزشمند که بی تردید نقش ارزندهای در ثبت رکوردهای 
تولید فولاد خام فولاد مبارکه داشت،  ضمن پشتیبانی از هدف افزایش تولید 
فولاد خام در هلدینگ فولاد مبارکه، مهر تأییدی است بر توانمندی نیروهای 
متخصص داخلی و هوشمندی مدیریت تولید و پشتیبانی از آن؛ چراکه علیرغم 
تمام محدودیت های موجود، این برگ زرین در تاریخ فعالیت های شرکت 
به ثبت رسید. ضمن تبریک کسب این رکورد به تمامی مسئولان و کارکنان 
شرکت، از خداوند منان برای کارکنان واحد حمل و فرآوری سرباره آرزوی 

سلامتی و موفقیت روزافزون داریم.
 

رحیم خلقی
رئیس واحد حمل و فرآوری سرباره

فعالیت واحد فولادسازی وابستگی مستقیم به فعالیت حمل سرباره از زیر کوره 
های قوس الکتریکی به حوضچه های سرباره دارد و این رکورد در شرایطی ثبت 
شد که رکوردهای تولید روزانه 129 و 130 ذوب در فروردین ماه و 131 ذوب 
در هفتۀ اول اردیبهشت ماه به ثبت رسیده است.از نتایج این رکورد می توان به 
دستیابی به اهداف تولید مطابق با برنامۀ تعریف شده و ثبت رکورد تولید روزانه 
و ماهانه در فولادسازی اشاره کرد. همچنین این موفقیت موجب افزایش اعتماد 
به نفس کارکنان واحد سرباره و تحقق شعار »خواستن توانستن است« گردید. 
از عوامل تأثیرگذار در دستیابی به این موفقیت میتوان به موارد زیر اشاره کرد:

کنندگان  هماهنگ  ها،  فورمن  شیفت  خصوصا  پرسنل،  بیوقفۀ  تلاش   -
و رانندگان و تعمیرکاران واحد و نیز کارشناسان، تکنسین های راه بری و 

تعمیرات واحد سرباره؛
- ایجاد محیط همکاری صمیمانه بین کارکنان واحد سرباره و کوره های قوس 

الکتریکی؛ 
- حمایت های بی دریغ مدیرعامل، معاون بهره برداری، مدیر ارشد خدمات 
فنی و پشتیبانی و مدیران حمل ونقل و پشتیبانی و فولادسازی و ریخته گری 
مداوم از این واحد و حضور مستمر و گرم ایشان در بین همکاران خطوط تولید 

و پشتیبانی از آنان که به واقع باعث افزایش روحیۀ آنها گردید.
بر خود واجب میدانم از محبت و همت بلند این عزیزان که این واحد را در 

دستیابی به این رکورد حمایت کرده اند، تشکر و قدردانی کنم.
در پایان از زحمات بیدریغ کارکنان تلاشگر واحد سرباره، همچنین مدیریت و 
کارکنان پیمانکاران سرباره)شرکت های چشمه صنعت و راکسپیدان( صمیمانه 
تقدیر و تشکر  میکنم و امیدوارم در آینده ای نه چندان دور، توفیقات بیشتری 
به همت همین کارکنان در زمینۀ دستیابی به اهداف کلان شرکت بزرگ فولاد 

مبارکه به دست آید.

علی مهدوی
رئیس دفتر فنی حمل ونقل و پشتیبانی

با توجه به اهمیت نقش واحد سرباره به عنوان سرویس دهندۀ مستقیم به تولید، 
پشتیبانی از این واحد در سه حوزه تأمین قطعات، تعمیر پاتیل های سوراخ شده 
و راه اندازی سیستم حمل و فرآوری سرباره از مدت ها پیش در دستور کار قرار 

گرفت و همچنان نیز در دستور کار است.
با توجه به به کارگیری مکانیسم های خاص پاتیل بر در واحد حمل و فرآوری 
سرباره، تأمین قطعات و مواد مصرفی به دلیل وجود تحریم ها از شرایط خاصی 
برخوردار است. به همین دلیل در پروژه هایی که از مدت ها قبل آغاز شده، 
قطعات مصرفی و یدکی استراتژیک این مکانیسم ها شناسایی و برای هریک 
متناسب با شرایط خود تمهیدات لازم اندیشیده شده است. همچنین برای 
حل چالش پرتکرار سوراخ شدن پاتیل های حمل سرباره، با توجه به زمان 
بر بودن حل مشکلات کیفیت مواد و تأمین پاتیل های جدید، با استفاده از 
ظرفیت واحدهای تعمیرات مرکزی و تعمیرگاه مرکزی و  همچنین پیمانکار 
تعمیرات، سریعا تدابیر لازم جهت افزایش آماده بهکاری پاتیل ها اندیشیده شد 
و بیشک درصورتیکه این تدابیر اتخاذ نشده بود، کمبود پاتیل حمل سرباره و 
توقف تولید دور از انتظار نبود.از دیگر عوامل مؤثر در ثبت چنین رکوردهایی 
می توان به سیستم مدیریت درخواست های حمل سرباره اشاره کرد که به 
دست کارشناسان دفتر فنی، واحد سرباره و شرکت ایریسا بر اساس دانش بومی 

طراحی و راه اندازی گردیده است.

رضا رفیعی
شیفت فورمن واحد حمل و فرآوری سرباره

ضمن عرض تبریک به مدیریت و کارکنان بلندهمت شرکت، از جملۀ مهمترین 
عوامل مؤثر در تحقق رکوردهای ثبت شده می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- همکاری بی دریغ رانندگان و هماهنگ کنندگان واحد سرباره با رعایت کامل 
دستورالعمل های ایمنی؛

- برنامه ریزی و اولویت بندی تعویض پاتیل های بین ذوب، در تماس مستقیم 
شیفت فورمن های سرباره و کوره های قوس الکتریکی؛

- رعایت گردش کارهای واحد خصوصا گردش کار واکنش در شرایط اضطراری 
و پشتیبانی واحد آتشنشانی و حضور مسئولین کوره و سرباره جهت تعویض 

پاتیل های با ریسک بالا.
 

بابک حبیبی
فورمن تعمیرات واحد حمل و فرآوری سرباره

انجام به موقع تعمیرات برنامه ریزی شدۀ مکانیسم ها و تعمیرات و نگهداری 
آنها طبق استانداردهای دفتر فنی و همچنین همت و غیرت همکاران تعمیرات 
موجب افزایش آماده بهکاری مکانیسم های    پاتیلبر    و   نهایتا ثبت رکوردهای 

اخیر بوده است.

دستیابی به رکورد حمل به موقع 
سربارۀ کوره های قوس الکتریکی

 نوسان: با شروع سال 1399 همگام با رشد 
شاخص کل بورس، سهام فولاد مبارکه نیز رشد 
چشمگیری داشته و از ابتدای سال تاکنون)10 
اردیبهشت ماه( بازدهی ۸7.34 درصدی برای 

سهامداران به ارمغان آورده است.
سیدعلی پزشک، مدیر امور عمومی، با تأیید 
این خبر گفت: رشــد بازدهی ســهام فولاد 
مبارکه در حالی است که شاخص کل در این 
مدت رشد 71 درصدی داشته است. با توجه به 

اقبال گستردۀ سهامداران به سرمایه گذاری در 
بورس در سال جاری، تقاضا برای خرید سهام 
افزایش یافته و یکی از عوامــل تأثیرگذار در 
افزایش سهام شرکتهای بورسی ازجمله سهام 
»فولاد« بوده است، به طوریکه برای اولین بار، 
نماد فولاد در تاریخ دوم اردیبهشــت ماه برای 
کنفرانس اطلاع رســانی، بــه دلیل تغییرات 
قیمت بیش از 50 درصد طی 15 روز معاملاتی 
متوقف گردید و شــرکت پاســخ ســؤالات 

سهامداران را از طریق سامانه کدال منتشر کرد.
در همین خصوص مهدی توانگر ، رئیس امور 
سهام و مجامع نیز   با اشاره به اینکه  عملکرد 
خوب خطوط تولید فولاد مبارکه  یکی دیگر از 
دلایل اقبال سهامداران به سهام »فولاد« است 
گفت: در فروردین ماه ســال جاری، شرکت با 
تلاش همکاران عزیز موفق به تولید 667 هزار 
تن محصول فولادی و فروش 437 هزار تن به 

مبلغ 25 هزار و ۸26 میلیارد ریال شد.

وی  در توضیح افزایش سرمایۀ 60.76 درصدی 
اخیر فولاد مبارکه خاطرنشان کرد:  این افزایش 
سرمایه در تاریخ ۸ اردیبهشت ماه در ادارۀ ثبت 
شرکتها و مؤسســات غیرتجاری ثبت گردید 
و پس از تأیید شرکت ســپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تســویۀ وجوه طی روزهای آتی، 
ســهام جایزۀ فولاد قابل معامله خواهد شــد. 
در این خصوص از طریق امور ســهام و مجامع 

شرکت اطلاع رسانی انجام خواهد شد.

مدیر امور عمومی شرکت فولادمبارکه مطرح کرد:

رشد 87 درصدی سهام »فولاد« در سال 1399
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 نوسان: عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: 
فعالان بخش خصوصی از دولت خواسته 
زیادی ندارند و در مجموع همه خواهان 
این هستیم که دولت با تصویب قوانین 
شتاب زده، ســنگ جلوی پای فعالیت 
بخش خصوصی نگــذارد و از ســویی 
قوانینی را که به خوبی وضع شــده است 
اجرایی کند، به عنــوان مثال ما خواهان 
اجرایی شــدن قانون رفــع موانع تولید 
هستیم که با وجود پیگیری های مختلف 

هنوز اجرایی نشده است.
سیدعبدالوهاب ســهل آبادی، ادامه داد: 
از زمانی که ویــروس کرونا شــیوع پیدا 
کرد، دولت از فعــالان بخش خصوصی و 
تولیدکنندگان خواســت که ما نسبت به 
پرداخت بدهی مشتریان و همکاران خود 
سختگیر نباشــیم، اما در مقابل بانک ها 
چنین همکاری نداشتند؛ بانک ها به جای 
آنکه فشار بر تولیدکنندگان را کمتر کنند، 
خواهان طلب های خود هستند، از طرفی 
برخی از بانک ها فشارها را بیشتر کردند. این 
عضو اتاق بازرگانی ایران می گوید: از دولت 
می خواهیم نسبت به بعضی از ضوابطی که 
ایجاد می کند، دقت بیشتری داشته باشد 
تا فعالان بخش خصوصــی از آن ضوابط 

متضرر نشوند.
او خواسته دیگر بخش خصوصی از دولت 
را در تفویض اختیارات دانســت و گفت: 
قرار بود برخی از وظایــف و فعالیت های 
دولت به بخش خصوصی تفویض شود تا 
سرعت در انجام امور افزایش پیدا کند، اما 
واگذاری های اینچنینی در حد شعار باقی 
ماند و هنوز هیچگونــه تفویض اختیاری 

صورت نگرفته است.
ســهل آبادی خاطرنشــان کرد: موضوع 
دیگری که همــواره و در تمــام دولت ها 
به آن اشاره شده، نرخ ســود بانکی است، 
این نرخ برای تولیدی که با تحریم روبه رو 
است بسیار ســنگین اســت. عضو اتاق 
بازرگانــی ایران در ادامــه درباره وضعیت 
فعلی بورس هشــدار داد و گفت: بورس به 
جای آنکه وســیله ای برای حرکت تولید 
باشــد، راهکار انحرافی برای پولدار شدن 
برخی ها شده است. فضای فعلی بورس به 
گونه ای نیست که تولید تقویت شود، بدین 
جهت این نگرانی وجــود دارد که برخی از 
فعالان اقتصادی در چنیــن فضاهایی از 
تولید فاصله بگیرند. او تصریح کرد: چالش 
دیگری که در فضای اقتصادی وجود دارد، 
این اســت که بخش خصوصی مستعمره 
واحدهای بزرگ صنعتی و تولیدی دولت 
اســت؛ تمام شــرکت ها و مجموعه های 
بزرگ دولتی دســت دولت است و این امر 
رقابت ناسالمی را ایجاد کرده است؛ دولت 
بایست از بنگاهداری فاصله بگیرد و اجازه 
دهد بخش خصوصــی فعالانه عمل کند. 
وی افزود: مدیریت صندوق های حمایتی 
باید مورد بازنگری قرار گیرد، اکنون برخی 
از صندوق ها وضعیت بــدی دارند که اگر 
شــرایط موجود برای آنها ادامه پیدا کند، 
به طور قطــع دیگر صنــدوق حمایتی در 

کشور نخواهیم داشت؛ 
سهل آبادی تصریح کرد: اگر صندوق ها در 
شرایط بحران امکان کمک ندارند، حداقل 
بخش خصوصی آنهــا را اداره کند و تحت 
سیاستگذاری خود بگذارد تا در موارد خاص 
فضا برای کمک کردن فراهم باشد. او ادامه 
داد: دولت در زمان بــروز بحران، تمایل به 
همکاری با فعالان بخش خصوصی را دارد، 
اما اکثر مواقع کمک ها، حکم نوشدارو بعد از 
مرگ سهراب را پیدا می کند و از طرفی آن 
دارو برای بخش خصوصی خیلی گران تمام 
می شود و فعال اقتصادی ترجیح می دهد 

سراغ این دارو نرود.

مدیرکل گمرکات اســتان اصفهان از صادرات 76  تن کالا بــه ارزش بالغ بر 45۸ هزار 
دلار طی سال 99 از طریق کارگو ترمینال فرودگاه شــهید بهشتی اصفهان خبر داد. 
رسول کوهستانی پزوه افزود: طی ســه پرواز باری از ابتدای امسال تاکنون در قالب 10 
فقره اظهارنامه  قبل از بارگیری ،بار به صورت کامل و بارعایت پروتکل های بهداشــتی 
ضدعفونی و بسته بندی شده  و به مقصد کشور کویت صادر شد. وی کالاهای صادراتی 

را میگو ، انواع ماهی و بامیه برشمرد.

مدیرعامل شــرکت پالایش نفت اصفهان گفت: با راه اندازي واحد تصفیه، 22 میلیون 
لیتر گازوئیل تولیدی این شرکت تا پایان امســال یورو 5 می شود. مرتضی ابراهیمی 
در حاشیه بازدید مدیرکل مالیاتی استان و شهردار اصفهان از شرکت پالایش اصفهان 
افزود: اینک روزانــه 2 میلیون لیتر گازوییــل یورو 5 در این شــرکت تولید و تحویل 
اتوبوسرانی اصفهان می شود. وی همچنین از تولید روزانه 12 میلیون لیتر بنزین یورو 5 

در این شرکت خبر داد.

گازوییل پالایش نفت اصفهان یورو 5 می شودصادرات 45٨ هزار دلار کالا از طریق کارگو ترمینال اصفهان 

گزارش

گزارش

چرا بانک ها 
فشار می آورند؟

در گفتگوی مدیرعامل صدرتامین با نمایندگان کارگری تاکید شد:

استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  سخنگوی 
میرزاطاهر  خیابان  حادثه  گفت:  اصفهان 
با  ارتباطی  ایجاد حفره در آن  و  اصفهان 
موضوع فرونشست و فروچاله در اصفهان 
ندارد و تنها به دلیل تجمع آب زیر زمین، این 

محل اندکی دچار نشست شد.
اکبر بنی طبا، درباره سقوط یک دستگاه 
اتوبوس شرکت واحد در حفره ای با عرض 
سه متر در خیابان میرزاطاهر اصفهان، اظهار 
کرد: پیشتر در این محل یک خط شبکه 
قدیمی فاضلاب وجود داشت که اکنون در 
مدار نیست، اما به دلیل شکستگی لوله آب 
شاهد ریزش این بخش از خیابان بودیم. 
وی با بیان اینکه مدتی قبل اصلاح شبکه 
فاضلاب این منطقه انجام شده بود، گفت: 
مسیر قبلی فاضلاب قبلا از مدار خارج شده 
بود و با شکستگی لوله آب در این محل، 
میزانی آب تجمع پیدا کرده بود که منجر به 
نشست زمین در خیابان میرزاطاهر اصفهان 
شد. سخنگوی شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان با بیان اینکه در حال حاضر بار شبکه 
فاضلاب در این محل نیست و تنها آب در این 
محل جمع شده است، تاکید کرد: این قسمت 
از زمین نیاز به بازسازی ندارد و شرکت آبفا به 
دنبال پر کردن زمین با شن و ماسه است و 
سپس این بخش از خیابان را آسفالت خواهد 
کرد و خوشبختانه در این منطقه قطعی آب 

هم نداریم.

دستورالعملی برای 
فروچاله ها نداریم

مرکز  در  بحران  و  مخاطرات  پژوهشگر 

تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی کشور 
گفت: به طور قطع فروچاله ها به هر دلیل 
که ایجاد شوند به مراتب خطرناک تر از 
فرونشست زمین هستند چراکه به صورت 
ناگهانی رخ می دهند، اما فرونشست زمین 
رخ  آرام  آرام  و  است  تدریجی  ای  پدیده 
می دهد. مجتبی بصیری در گفت گو با 
ایسنا ضمن تشریح دلایل این اتفاق اظهار 
کرد: پدیده هایی همچون ریزش خیابان 
اصفهان  میرفندرسکی  یا  و  میرزاطاهر 
ارتباطی با موضوع فرونشست زمین نداشته و 
به اصطلاح فروریزش زمین است که منجر به 
ایجاد فروچاله شده و براثر دلایل مختلفی رخ 

می دهد. 
وی اضافه کرد: از دلایل ایجاد فروچاله ها تاثیر 
روان آب ها و ایجاد آب شستگی رسوبات 
در زیر زمین به ویژه در محل مجاری آب 
های زیرزمینی همچون قنات های قدیمی، 
شبکه های فرسوده فاضلاب و یا تونل های 
زیرزمینی است. این پژوهشگر مخاطرات 
و بحران همچنین اضافه کرد: فعالیت های 
ساختمانی، گودبرداری، عملیات احداث تونل 
مترو و ... می توانند از دلایل دیگر فروریزش 
زمین و ایجاد ناگهانی فروچاله ها باشند. وی 
با تاکید بر اینکه فروچاله ها به دلیل ایجاد 
گفت:  هستند،  خطرناک  بسیار  آنها  آنی 
متاسفانه دستورالعمل مشخصی وجود ندارد 
که بگوییم کدام قسمت شهر مستعد پدیده 
فروچاله است، البته روش های ژئوفیزیک 
پرهزینه ای برای شناسایی حفرات زیرزمینی 
وجود دارد که به طور معمول برای تمام سطح 
شهرها استفاده نمی شود. وی تصریح کرد: 

در خصوص احتمال وقوع برخی مخاطرات 
علمی  دقیق  های  بررسی  با  توانیم  می 

هشدار دهیم. 
مثلا با شناسایی گسل ها می توانیم بگوییم 
کدام مناطق مستعد زلزله است، اما در اکثر 
موارد برای فروچاله چنین امکانی وجود ندارد.

بصیری با اشاره به برخی فروچاله ها در کشور 
که منجر به خسارت انسانی شده است، اظهار 
کرد: نخستین تلفات انسانی بر اثر پدیده 
فروچاله اواخر شهریور 1392 در جاده قدیم 
کاشان- قم بود که با سقوط یک پراید داخل 
آن دو سرنشین آن فوت کردند، همچنین 
چهارم فروردین امسال ایجاد فروچاله در 
میدان کشاورز قم منجر به سقوط دو دستگاه 
خودرو به درون آن و کشته شدن سه نفر شد. 
وی به موارد بزرگ پدیده فروچاله در کشور 
اشاره کرد و گفت: در سال 1395 در محله 
شهران تهران فروریزش بزرگ زمین منجر به 
انفجار مهیب لوله های گاز شد و شعله های 
گاز بیش از 50 متر زبانه کشید، همچنین 
نمونه دیگر یکم دی ماه 139۸ در خیابان 
میرفندرسکی اصفهان فروچاله ای عمیق 
ایجاد شد که در مجاورت پایه های پل شهری 
قرار داشت. در آن زمان چنانچه پل آسیب می 
دید ممکن بود با سقوط خودروها ابعاد حادثه 

بسیار گسترده شود.

فروچاله ها به صورت آنی 
ایجاد می شوند

مرکز  در  بحران  و  مخاطرات  پژوهشگر 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی کشور 
شبکه  فرسودگی  نقش  احتمال  درباره 

ایجاد فروریزش، توضیح داد:  فاضلاب در 
در پی بارش های شدید بهاری و ورود دبی 
بالا و ناگهانی آب به شبکه فرسوده فاضلاب 
ممکن است لوله ها دچار شکستگی شده و با 
ورود آب به داخل آبرفت، پدیده آب شستگی 
رسوبات رخ دهد. در چنین شرایطی بر اثر 
ارتعاشات ترافیکی در بالای این محل می 
تواند فروریزش رخ دهد، همچنین خروج گاز 
از لوله های فرسوده فاضلاب می تواند موجب 
خردگی لوله ها و بتن محافظ شبکه فاضلاب 
و به مرور از بین رفتن آن و ورود آب به داخل 

رسوبات شود.
وی درباره حادثه روز گذشته ایجاد فروچاله در 
خیابان میرزاطاهر اصفهان، گفت: به نظر می 
رسد بارش های شدید بهاری موجب تزریق 
دبی بیش از حد نرمال به شبکه فاضلاب می 
شود که فشار تزریق روان آب های سطحی به 
این شبکه در صورت پوسیدگی موجب نشتی 
شبکه فاضلاب و آب شستگی رسوبات و در 
نهایت ایجاد فروچاله می شود. وی تاکید کرد: 
اگر شبکه قبلی فاضلاب از مدار خارج شده 
باشد باید با بررسی دقیق میدانی مشخص شود 
که ورودی های آن کاملا مسدود شده باشد.

بصیری در خصوص اینکه آیا فروچاله ها 
اندازه پدیده فرونشست در  به  می توانند 
شهرها نگران کننده باشند، گفت: به طور 
قطع فروچاله ها به هر دلیل که ایجاد شوند 
به مراتب خطرناک تر از فرونشست زمین 
هستند چراکه به صورت ناگهانی رخ می 
ای  پدیده  زمین  فرونشست  ولی  دهند 
تدریجی است و همانند دشت مهیار اصفهان 
آرام آرام رخ می دهد. وی تاکید کرد: به 
احتمال زیاد اتفاق اصفهان به دلیل بارندگی 
های شدید بهاری بوده که روان آب به هر 
طریقی به زیر آسفالت نفوذ کرده و با شستن 
آبرفت ها، در نهایت براثر ارتعاشات ترافیکی، 

فروچاله و ریزش ایجاد شده است. 

یک پژوهشگر مخاطرات و بحران مطرح کرد:

فروچاله ها خطرناک تر از فرونشست ها
سخنگوی شرکت آبفا، حادثه و حفره ایجاد شده در اصفهان را بی ارتباط با موضوع فرونشست دانست

 نوسان: برای اولین بار و به مناسبت هفته کار و کارگر اولین 
مدیرعامل  سلیمانی  غلامرضا  کنفرانسی،  ویدئو  گفتگوی 
زیر  های  شرکت  کارگری  نمایندگان  با  صدرتامین  هلدینگ 
این  عامل  مدیر  دفتر  جلسات  سالن  در  آهن  ذوب  مجموعه 

شرکت برگزار شد.
به گزارش نوسان، در این نشست که تنی چند از نمایندگان کارگری بخش های 
مختلف شرکت حضور داشتند، نماینده کارگری ذوب آهن اصفهان ضمن تشکر از 
منصور یزدی زاده مدیرعامل شرکت که همواره حامی کارگران است و با حضور در 
بخش های مختلف خط تولید کارخانه روحیه مضاعفی به کارگران می دهد،گفت: 
بزرگترین مشکل فعلی ذوب آهن اصفهان و دغدغه کارکنان، نبود مواد اولیه پایدار 
به ویژه سنگ آهن است که سبب شده متاسفانه این شرکت تولید کامل نداشته 
باشد. وی افزود: با وجود تحریم های ظالمانه دشمن و مشکل ویروس کرونا که 
همچنان ادامه دارد، سال سختی را طی کردیم؛ اما بحمدا... پیشرفت های خوبی 
را شاهد بودیم و موفق شدیم در ابتدای سال جدید رکورد تولید سالانه با دو کوره 
بلند را ارتقاء دهیم. این تلاشگر ذوب آهنی در ادامه برخی از مشکلات کارگران را 

در بخش های مختلف شرکت عنوان کرد.

دستاوردهای ارزشمند کشور
ثمره تلاش کارگران است

مدیرعامل هلدینگ صدر تامین نیز ضمن تبریک ایام ماه مبارک رمضان و هفته 
کار و کارگرگفت: زحمت اصلی تولید و خلق ارزش افزوده به پشتوانه زحمات 
کارگران است. اگر امروز کشور ایران در حوزه های مختلف دفاعی، علمی و... 
از ثمره تلاش و کوشش  این مهم  دستاوردهای ارزشمندی را کسب کرده، 
قشرزحمتکش کارگران محقق شده است. وی افزود: در دوران انقلاب اسلامی 
بسیاری از محصولاتی که نیاز داشتیم وارد می شد اما امروز افتخار می کنیم که 
با تلاش و کوشش بی وقفه کارگران و اتکا به تکنولوژی داخلی، بومی سازی را در 

بخش های مختلف کشور شاهد هستیم.
مدیرعامل هلدینگ صدر تامین تصریح کرد: مقام معظم رهبری با هوشمندی 
تمام امسال را تحت عنوان »جهش تولید« نامگذاری کردند و نیاز است شرکت 
های زیر مجموعه هلدینگ که هریک ستون های صنعت خودشان هستند،در 
راستای تحقق اهداف پیش رو همچون سال گذشته تلاش و کوشش داشته 
باشند. سلیمانی گفت: ذوب آهن اصفهان، مادر صنعت فولاد کشور است.این 
شرکت با وجود همه مشکلات، سهم بزرگی در توسعه اکتشافات سنگ آهن 
کشور و پیشرفت و سازندگی صنعت فولاد داشته است که بر هیچ کسی پوشیده 
نیست اما با خصوصی سازی انجام شده در حق ذوب آهن اجحاف شد. معادنش را 
گرفتند، هیچ یارانه انرژی نمی گیرد، قیمت گذاری ها به ضرر این شرکت است و 
چالش های دیگر که متاسفانه با آنها رو به رو است اما همچنان سرافزار و سربلند به 
یمُن برخورداری از کارگران توانمند، دستاوردهای ارزشمندی را رقم زده است که 
این موفقیت ها جای تشکر از کارگران و مسئولین بخش های مختلف کارخانه را 
دارد. وی خروج ذوب آهن اصفهان از ماده 141 و رسیدن به سوددهی را دستاورد 
بزرگی عنوان کرد و گفت: برنامه های خوبی برای آینده ذوب آهن اصفهان از 
جمله تامین پایدار مواد اولیه، ارتقاء تولید، تمدید سهمیه دولت، افزایش سرمایه 

و...   مد نظر است.
مدیرعامل هلدینگ صدر تامین برگزاری مستمر چنین جلساتی را نوید داد و 
افزود: از طریق برگزاری جلسات مستمر با شرکت ها در نظر داریم مشکلات 
و چالش های گوناگون را شناسایی کرده و با همدلی و هم افزایی در راستای 
برطرف کردن آنها راهکار مناسب ارایه دهیم. وی در پایان بر فعال شدن تعاونی 
های مسکن، مصرف، توجه ویژه به آموزش پرسنل و تبادل تجربیات شرکت ها در 
این خصوص، تدوین آیین نامه رفاهی ویژه شرکت های زیر مجموعه، توجه ویژه 

به مقوله مسئولیت اجتماعی و ارتباط موثر با جامعه محلی تاکید کرد.
شایان ذکر است در ابتدای این نشست مهدی بهرامی معاون منابع انسانی و امور 
اجتماعی شرکت نیزضمن تبریک ایام ماه مبارک رمضان و هفته کار و کارگر 
توضیحاتی در خصوص تلاش و کوشش کارکنان در بخش های مختلف با وجود 

چالش های گوناگون عنوان کرد.

شکسته شدن رکورد تولید
در میان انبوه چالش ها

حادثه ریزش خیابان میرزاطاهر اصفهان و سقوط یک دستگاه اتوبوس شرکت واحد در حفره ای به ابعاد 
۱۰ متر در 4 متر به عمق ۱.5 تا ۲ متر، دوباره زنگ خطر فرونشست زمین در شهر اصفهان را یادآوری کرد. 
این حادثه واکنش های مختلفی را به دنبال داشت. هرچند سخنگوی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان این حادثه و 
حفره ایجاد شده را بی ارتباط با موضوع فرونشست و صرفا یک فروچاله دانست و دلیل آن را تجمع آب در زیر زمین این 

محل اعلام کرد اما بار دیگر حضور این خطر را در کمین شهر اصفهان خاطرنشان کرد. 

گزارش
گروه شهری

در نشست گروه ۱۲ و صندوق ضمانت صادرات عنوان شد؛

 نوسان: نشست مشترک شرکت های عضو گروه 12 ) ذوب آهن اصفهان، 
فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، فولاد هرمزگان، شرکت ملی مس ایران، ایرالکو، 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو و ...( با صندوق ضمانت صادرات ایران به دعوت 
ایمیدرو با رعایت پروتکل های بهداشتی مقابله با بیماری کرونا ، به صورت ویدئو 
کنفراس چهارشنبه 10 اردیبهشت ماه برگزار شد. در این جلسه افروز بهرامی 
مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران رویکردها و سیاست های جدید این 
صندوق  از جمله خدمات به ذی نفعان اصلي، صادر کنندگان، بانک ها و سرمایه 
گذاران را تشریح نمود .در این جلسه مسئولین شرکت ها به ارائه نقطه نظرات خود 
در خصوص نحوه تعامل و همکاری با صندوق ضمانت صادرات ایران برای توسعه 

صادرات و افزایش بهره گیری از خدمات این صندوق پرداختند .
منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این نشست، خلاصه عملکرد 
این شرکت در چند سال اخیر در حوزه تعامل و همکاری با صندوق ضمانت 
صادرات ایران را بیان نمود و درجهت توسعه بهره گیری از خدمات صندوق مذکور 
، به خصوص در مورد پوشش بیمه ای صادرات و پوشش ریسک های واردات 
پیشنهاداتی را ارائه نمود .مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران نیز با تاکید 
بر اینکه ذوب آهن اصفهان یکی از پیشگامان تعامل با صندوق ضمانت صادرات 
است ، بر رفع موانع و مشکلات جاری تاکید کرد و در این خصوص قول مساعد 
داد. خداداد غریب پور رئیس هیات عامل ایمیدرو نیز ضمن جمع بندی مباحث، 
بر افزایش تعامل شرکت های فولادی و معدنی با صندوق ضمانت صادرات ایران 

تاکید کرد .

افزایش تعامل شرکت های فولادی
با صندوق ضمانت صادرات

نوسان:عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
اصفهان به دولت راهکار صادرات را ارائه کرد 
و گفت: تنها راه برون رفت از شرایط موجود، 
صادرات است، اگر کشور صادرات محور شود 
می توان چالش های شیوع ویروس کرونا، 

تحریم و رکود را از بین برد.
احمد خوروش، ادامه داد: یکی از صنایعی 
باشد،  درآمدزا  می تواند  آن  صادرات  که 
محصولات فولادی است، در این صنعت 
نیازی به واردات مواد اولیه نیست و کشور 
زنجیره تولید آن را به صورت کامل دارد، بدین 

جهت باسهل تر سازی صادرات می توان به 
یافت. خوروش  ارزی خوبی دست  درآمد 
افزود: حذف موانع صادراتی، همکاری بانک 
مرکزی در برگشت پول صادرات و تسهیل 
به  بهترین کمک دولت  قوانین، می تواند 
بخش خصوصی و واحدهای تولیدی باشد که 

محصولات صادرات گرا تولید می کنند.
او می گوید: دولت به غیر از دغدغه تولید و 
کمک به فعالان بخش خصوصی، به دنبال 
واحدهای  این رو  از  است،  اشتغال  حفظ 
نقش  می توانند  صادرات گرا  تولیدی 

آفرین های خوبی برای دولت و اقتصاد باشند.
خوروش افزود: با وجود شیوع ویروس کرونا و 
تحریم، صادرات کشور متوقف نشده است، لذا 
می توان به منابع ارزی حاصل از صادرات تکیه 
کرد، اما این مهم زمانی به دست می آید که 
سه خواسته )حذف موانع صادراتی، همکاری 
بانک مرکزی در برگشت پول صادرات و 
تسهیل قوانین( فعالان بخش خصوصی مورد 
توجه قرار گیرد. او تأکید کرد: شاه کلید رفع 
بحران، صادرات است که طی چند وقت اخیر 

مغفول واقع شده است.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان مطرح کرد: 

صادرات؛ شاه کلید رفع بحران 



این روزهای اقتصاد ایران، بحث بورس و گسترش بازار بورس است.  
توجه سیاستگذار  بر این امر با این منطق هست که گسترش و 
رشد بی رویه نقدینگی در سال های اخیر بدلیل تحریم ها و کسری 
موازی  بازارهای  سمت  به  حرکت  بجای  آشکار  و  پنهان  بودجه 
)مسکن، ارز، سکه و طلا، خودرو و...( به بازار  بورس  حرکت کند، 

که پشتوانه ای  برای حرکت  تولید باشد.
سـوال مهمـی که مطرح هسـت آیا بواقـع ظرفیت بورس و پذیرش سـهام 
بیـش از ایـن هسـت و چنین تمرکـزی بر بورس موجب حباب نمی شـود. 
اسـاتید و کارشناسـان اقتصاد بورس پاسـخ های متفاوتی و گاه متضاد داده 
انـد. برخـی گفتـه اند کـه ظرفیت بـورس بیـش از این ها هسـت و برخی 
اعتقـاد دارنـد که بورس وارد حباب شـده و مانند چند سـال پیـش رکود و 

سـقوط سـهامی را تجربه خواهد کرد. 

اول: منطـق کسـانی کـه اعتقاد به حبابـی بودن بورس دارد متعدد هسـت. 
برخـی نـکات مهـم آنـان بـه این شـرح اسـت: وجـود رانـت اطلاعاتـی در 
بورس و عدم شـفافیت، حباب سـهام شـرکت های ورشکسـته، تسری سو 
مدیریـت از سـایر بخـش های اقتصادی به بـورس و جبران مافـات، جبران 
کسـری بودجـه از طریـق بـورس، انتقال تورم ظاهـری به تـورم پنهانی در 
بـورس، بالتـر رفتـن حجـم نقدینگـی فراتـر از حجـم بـورس، غیرمنطقی 
بـودن تغییـرات سـهام شـرکت ها، فـرار مالیاتـی از ادامه معافیـت مالیاتی 
سـهامداران از طریـق کاهش سـرمایه در گردش اشـخاص و مصون ماندن 
از پرداخـت مالیـات، نـا بسـامانی بازارهایی نظیـر ارز طلا و سـکه و کنترل 

تصنعـی دولـت بر آنهـا و ... دلایلـی دیگر.

دوم: منطـق کسـانی کـه اعتقـاد بـه گسـترش بـورس دارند و مـی گویند 
بـورس حبابی نیسـت: رشـد بالای نقدینگـی می تواند جذب بـورس گردد 
و ضـد تورمـی عمـل کند چرا که گسـترش تقاضای تورمـی را محدود می 
کنـد، سـهام و بـورس پشـتوانه تولیـد و اشـتغال اسـت و بـا تزریـق آن به 
تولیـد عرضـه را گسـترش می دهد که ایـن خود تورم را محـدود می کند، 
ظرفیـت خالی برای ورود سـرمایه گذاری حرفه ای بصورت مسـتقیم برای 
ورود به معملات سـهام وجود دارد، محاسـبه ظرفیت دلاری بورس نشـان 
از ظرفیت بالای توسـعه بورس اسـت، شـرایط فعلی بورس بسـیار پایین تر 
از شـرایط حبابی دوران مشـابه قبلی اسـت تا به سـقوط بازار منجر شـود، 
بـورس جـای ظرفیت سـازی های جدید زیـادی دارد یک نمونه آن سـهام 
عدالت و نمونه دیگر باشـگاه های مردمی پرسـپولیس و استقلال و...، جای 
توسـعه ابزارهای مالی متنوع و سـاده وجود دارد تا اسـتقبال عموم از بورس 

را گسـترش دهـد، و ...دلایل دیگر.

سـوم: تشـکیل اتـاق فکر بـورس: از منظـر نگارنده منطـق هر دو گـروه در 
شـرایط مکان و زمان خود می تواند درسـت باشـد. این سیاسـتگذار اسـت 
که می تواند در این خصوص هوشـمندانه عمل نماید و تعبیه بسـته های 
سیاسـتی مناسـب و در بستر زمانی مناسـب آتی شـرایط اقتصاد بورس را 
از شـباهت هـای بنـد اول دور و دورتر نماید و به بنـد دوم نزدیک تر نماید. 
پیشـنهاد مـی شـود اتـاق فکر بـورس متشـکل از اسـاتید خبره دانشـگاه، 
مدیـران مجـرب مرتبط گذشـته و مدیـران فعلی مرتبط تشـکیل گردد و 
تمامـی اطلاعـات و نیز تغییرات بـورس بصورت آنلاین و شـفاف در اختیار 
و رصـد ایـن اتـاق فکر قرار گیـرد تا بـورس بتواند از پرتگاههـای خطرناک 

بالقـوه به سـلامت مدیریت شـود و عبـور کند.

چهـارم: ظرفیـت بهینـه بورس چقدر اسـت؟ هر چنـد اظهارنظـر دو گروه 
)شـامل بندهای یک و دو( بصورت بالقوه قابل مداقه هسـت، ولی هیچکدام 
شـاخص یـا شـاخص هایی علمـی و آمـاری ندارنـد و ارایه نمـی کنند که 
چـرا  بـورس وارد حباب شـده و یا چرا بـورس حباب نـدارد. ظاهرا مطالعه 
ای علمـی هـم در ایـن خصـوص تاکنـون انجام نشـده باشـد تا به اسـتناد 
بتوان اعمال سیاسـت و مدیریت کرد. اگر شـروع تشـکیل سرمایه )بصورت 
مـدرن امـروزی( را از دوران صفویـه در نظـر گیریـم، و افزایش سـرعت آن 
را از دوران امیرکبیـر بـه بعـد در اقتصـاد ایران بدانیم، قطعا حجم سـرمایه 

متراکـم اقتصـاد ایران خیلی بیشـتر از حجم نقدینگی موجود اسـت. 
در اینصـورت ظرفیـت خالی بورس بالاسـت. غیر از حجم متراکم سـرمایه: 
اگر نیروی انسـانی سـاده و ماهر  و تحصیل کرده، سرمایه انسانی، نیروهای 
کارآفرین و مدیران نخبه و برتر، سـرمایه های طبیعی و مادی در ایران و ... 
از جملـه مـوارد دیگر موثر در ظرفیت بالقوه تولید وارد چرتکه محاسـباتی 

نماییـم ظرفیت بورس بمراتب بالاتر )مورد اشـاره( اسـت.

پنجـم:  بـا عنایـت بـه ظرفیـت مـورد اشـاره بنـد چهـارم: چابـک سـازی 
نیروی انسـانی، تربیت نیروی انسـانی متخصص، مدیریت بورس بر مبنای 
شایسـته سـالاری، ایجاد شـفافیت کامل در همه زمینه های بورس، فراهم 
نمـودن زمینه آموزش همگانی بورس برای مردم، فرهنگ سـازی مناسـب 
در ایـن خصـوص، ایجـاد ابزارهای مالی و متنـوع، وارد کردن شـرکت های 
سـودده بـا اطلاعـات شـفاف مبتنی بر خصوصی سـازی شـفاف، سـیطره 
مدیریتـی و حقیقـی اتاق فکر بورس )مورد اشـاره بند سـوم( بر تصمیمات 
بورسـی کوتـاه و بلندمـدت و... می تواند به سیاسـتگذاری امر کمک نماید.

مردم کوچه و خیابان، از بقال و شــوفر گرفته تا دلاک و 
واکسی، دوزار ده شایی پولشــونو که با خون جگر جمع 
کرده و یه گوشه واسه مبادا گذاشته بودن رو دارن میارن 
تو بورس؛ کرونا مرونا هم حالیشون نیس، میرن تو صف 
ثبت نام کارگــزاری ها، البت حق دارن این دیگ واســه 
همه باید بجوشــه دولت هم بوق و کرنا دســت جارچی 
هاش داده و دارن جار می زنن: اهای ملت بشــتابید که 

نون گذاشتیم تو روغن بیاید بگیرید. 
بعضیا هم که متکا نداشــتن پول توش واسه مبادا قایم 
کنن، گیرم دو دست خرت پرت و کاسه بشقاب دم دس 
داشتن بردن سمساری سر کوچه و نقدش کردن؛ البت 
اینام حق دارن دیگ بورس چرا نباید برا اینا هم بجوشه، 
القصه با همین فرمــون پیش بریم بــورس جمعیتش 

همون جمعیت مملکت میشه.

پول این بنده خداها پول اضافه معاش نیس پول خون و 
و زندگیشونه، رفتن تو هزار قرض و قوله که دو روز دیگه 
دوزار دستشون بیاد به زخم هاشون بزنن، چرخشون که 
خیلی وقته نمیچرخه، شکمشون هم که معنی سیر شدن 
رو یادش رفته، این آدما بختی برا برگشتن نداشتن، دار و 
ندارشونو فروختن دادن بلیط بخت آزمایی بورس؛ شاید 

یه بار هم شده چرخ فلک یه دور هم واسه اینا بچرخه
اهای دولتیا با شما هستم، حواستون هس این تو بمیری 
دیگه اون تــو بمیری نیس، تو مخیله تــون فک کردین 

چیزی نمیشه؟! 
 گیرم بورس بریزه که چی ؟! اصلا به من چه مربوط؟ خدا 
به هر که عقل داده، حســاب کتاب جیبش رو می کرد، 

اصلا مگه من زورشون کردم برن تو بورس؟
اگه بورس بریزه، یه کاسه آب نیس شلپ صدا بده، جوی 
آب نیس راه بیفته بــره، حتی رودخونه هــم نیس دور 
وایسی نگاش کنی؛ این بار سیل راه میفته، البت نه از اون 
ســیل ها که یکی دو روزه میاد و میــره و زندگی دو نفر 
بدبخت بیچاره رو با خودش می بره، این ســیل سمت تو 
هم میاد، نه که ســیل بورس که ضررش رو با پول نفت 
بدی، این بار سیل مردمه که سمتت میاد، کم هم نیستن 
یه برچسب برداری روش بزنی و راهتو بگیری و بری، این 
جمعیت اگه راه نفسشون گرفته بشه دیگه یقه نمیگیرن، 
چنگ میندازن گلو میگیــرن. دیگه خود دانی ما گفتنیا 

رو گفتیم.
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رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه خبر داد که دولت 200 میلیارد لیر که معادل 
2۸.5میلیارد دلار است،  برای مقابله با پیامدهای اقتصادی ویروس کرونا تخصیص 
داده است و افزود که دولت توجه زیادی به حمایت از طبقات درآمدی پایین دارد.
در شرایطی که بیش از 120 هزار شهروند ترک به کرونا مبتلا شده و بیش از 
3هزار نفر نیز جان خود را از دست داده اند، اردوغان از شهروندان خواست تا با 

رعایت فاصله گذاری اجتماعی به حل زودهنگام این مشکل کمک کنند.

موسسه رتبه بندی »مودی« در گزارشی به بررسی پیامدهای شیوع کرونا در آسیا پرداخت. 
به گزارش سی ان.بی.سی، اقتصادهای آسیایی از شیوع کرونا متحمل خسارت سنگینی 
شده اند. »مودی« با استفاده از مدل سنجی دریافته که اقتصادهای ژاپن و سنگاپور بیشترین 
آسیب پذیری را از شیوع کرونا متحمل خواهند شد. مودی پیش بینی کرده است رشد 
اقتصادی امسال ژاپن به منفی 6.3 درصد و در سنگاپور به منفی 2.2درصد کاهش یابد 
که در صورت تحقق، بدترین عملکرد اقتصاد هر دو کشور در قرن بیست و یکم خواهد بود.

بیشترین آسیب اقتصادی کرونا به ژاپن و سنگاپوربودجه ٢٨,٥ میلیارد دلاری ترکیه برای کرونا

قمار 
نکنیم

ظرفیت بهینه  بورس ایران

 

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

ماه رمضان، ماه خداست و آن ماهی است 
و  را می افزاید  که خداوند در آن حسنات 
گناهان را پاك می کند و آن ماه برکت است.
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

دیگه اون تو بمیری نیس
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با فامیل دوست اقوام یا آشنایان صحبت میکنند 
و می بینند سود های آنچنانی را نشانشان 
میدهند. دوستش میگوید من 500 تومنم 

شده 4 میلیارد! تعجب می کنند
آب از لب و لوچه سرازیر میشه

فکری به سرشان میزند
اکبر آقا اندازه بز نمیفهمه انقدر سود کرده من با 

این همه زرنگی هوش و سواد چرا نتونم؟!
شروع یک قمار…

تمام زندگی را نقد میکند و سهامی که هر روز 
صف خرید بوده و از اول سال 100 درصد یا 
بیشتر رشد کرده را به نیت سود سریع میخرد

5درصد مثبت
10 درصد مثبت

شادمان از این موفقیت میرود مقداری هم از 
پدرخانم قرض میکند و میرود دوباره در صف 

خرید همان سهم
سهام عرضه میشود

با سرعت هرچه تمام سرخطی ها را در مثبت میخرد
سهام میرود صف خرید

ده دقیقه بعد سهام تا صف فروش عرضه میشود
میگوید کاش کمی منتظر بودم پایینتر میخریدم

فردا صف فروش
عیب ندارد فعلا تو سود هستم برمیگردد

باز فردایش صف فروش
کمی استرس میگیرد

به دوست و آشنا و هرکس که میبیند سهم را 
پیشنهاد میدهد عده ای هم میخرند…

باز صف فروش
صف فروش
صف فروش

تپش قلب امانش نمیدهد
از هر کسی که فکر میکند اطلاعاتی دارد در 

مورد سهم میپرسد
یکی میگوید 50 درصد میریزد…

به باد فحش میگیرد و بی سواد خطابش میکند
دنبال یک حباب برای چنگ انداختن در به در 
همه سایت ها را میگردد تا کمی امید پیدا کند

صف فروش…
یاس و نا امیدی وجودش را میگیرد…

همین که می خواهد تسلیم شود صف خرید 
می شود

امید در چشمانش همچون خورشید میدرخشد
هرجا کسی اندک حرفی مخالف حرکت شارپ 

صعودی بگوید به باد فحش میگیرد
باز هم صف خرید …

پشت بازو را نشان اقوام میدهد
همچنان که در حال تعریف از روش تحلیلش 
و آینده سهامش برای دوستانش هست ناگهان 

باز عرضه میشود
صف فروش
صف فروش

قرص پشت سر قرص
میپیچد بخود  مار  مثل  استرس  از شدت 

سهامش 50 درصد نزول کرده
هیچ امیدی ندارد

تمام سرمایه را نصف قیمت خریدش میفروشد …
و آغاز روند صعود سهم و رشد 200 درصدی 

بعد از فروشش
میگوید پرتفوی من را چک میکنند منتظر من 

بودند تا بفروشم
تمام شد خدایش بیامرزد

میخوان بیان تو بورس این جاماندگی رو 
تلافی کنند

میگن میخوام سریع پولم دو برابر یا سه برابر بشه
ولی…

سید مسعود شجاعی طباطبایی

مافیا به  گروه هایی در سایه  گفته میشود که به صورت اختاپوسی بر شبکه 
های مالی ، تجاری و صنعتی یک کشور پنجه می اندازند ، مافیایی ها با 
برخورداری از ثروت بی حد وحصر خود سعی میکنند ارادۀ خود را به 
سیاستمداران تحمیل کرده و شبکۀ ثروت را از پشتیبانی سیاسیون 

برخوردار نمایند تا این گونه برای خود مصونیت آهنین ایجاد کنند.

مافیای نفت
سالیان سال است که اعضای مافیای نفت شناسایی شده اند ولی آنقدر 
قدرت مانور در نفت دارند و وصل به قدرت های بزرگ هستند که 
هیچکس جرأت نمی کند به آنها نزدیک شود چون برخورد با اینها حتی 
احتمالا منجر به صدمات جانی برای برخورد کنندگان را خواهد داشت، 
این گفته های نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس است که در مصاحبه با 

بهارنیوز مطرح کرده است.

مافیای دارو
همایون یوسفی عضو کمیسیون بهداشت مجلس به ایلنا گفته: مافیای 
دارو به دنبال انحصار بازار دو هزار و 400 میلیارد تومانی دارو در کشور 
است ، آنها با مختل کردن سیستم دارویی کشور به دنبال سودهای کلان 
هستند زیرا سودی که در تجارت دارو وجود دارد در بحث مواد مخدر نیز 

پیدا نمی شوند.

مافیای واردات پوشاک
تقی بهرامی دبیر شورای مرکزی خانۀ صنعت و معدن گفته : مافیای واردات 
پوشاک نامرغوب به کشور مانع از نتیجه  بخش بودن طرح نو سازی صنعت 

نساجی شده  است.

مافیای کنکور
شهریار مشیری با استقبال از طرح حذف کنکور گفته: 
طرح حذف کنکور به رغم ادعای برخی به آسانی قابلیت 
اجرا شدن را دارد اما مافیای کنکور و آموزشگاه  های 
مرتبط با این بازار مانع از پیش بردن این برنامه می شوند.

مافیای چای
چای یکی از محصولات پر مصرف در کشور است که 
ظرفیت های قابل توجهی برای تولید آن در داخل وجود 
دارد اما مافیای چای با واردات این محصول چه قانونی و 
چه غیر قانونی باعث رکود در تولید داخلی ، ورشکستگی 
کارخانه های چای و انبار شدن چای تولیدی کشاورزان 

شده است.

مافیای آب
نماینده مردم بوشهر در مجلس گفته : وجود مافیای آب ، باعث نیمه تمام 
ماندن خط انتقال آب کوثر در عسلویه  شده است زیرا آنها این طرح را در 

تضاد با منافع شخصی خود می بینند!!

مافیای خودرو
در صورت برخورد با مافیای خودرو، پراید 20 میلیون تومان می شود. سید 
جواد حسینی کیا عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
اظهار داشته : صنعت خودرو کشور را مافیای دلالی ملتهب کرده که بخشی 
از خودروسازان نیز در آن دست دارند. همچنین در صورت برخورد قاطع 
با عوامل ملتهب کننده و اعدام چهار دانه درشت مافیای صنعت خودرو، 

قیمت پراید به 20 میلیون تومان باز خواهد گشت 

البته به موارد بالا مافیای وام های کلان بانکی ، مافیای مسکن که در مدت 
کوتاهی باعث چند برابر شدن قیمت مسکن شدند ، مافیای چاپ ، مافیای 
وارد کننده گان گوشی همراه ، مافیای آهن و مصالح ساختمانی ، مافیای 
خودرو و دهها مافیای دیگر را نام برد ، وجه مشترک همه مافیاهای یاد 
شده بدست آوردن سودهای عظیم و وخیم کردن وضعیت اقتصادی قشر 

عظیمی از مردم است 
سوال اساسی این است که آیا در کشوری که نیروهای امنیتی آن آنقدر 
قوی هستند که از ذرات معلق در هوا تا محتوای تمام کانال های تلگرامی 
را چک می کنند چگونه این همه مافیا در حال جولان دادن هستند و 
هیچکس به آنها هیچ کاری ندارد؟ بیچاره مردم ما که با این همه مافیاها 

زندگی می کنند !!

مافیاهایی که با ما زندگی می کنند!

info@eghtesadbazar. ir

داستان پسرک واکسی و بورس

پس انداز

سال 200۸ بود که در یکی از خیابان های فقیرنشین نیویورک در حال 
قدم زدن بودم. این عادت فصلی من بود، گاها کمک هایی به افراد نیازمند 
می کردم. به ناگاه پسرک واکسی را در آن طرف خیابان دیدم، نزد او رفتم 
برای واکس زدن کفش هایم، روی صندلی لم داده بودم و در حالی که 
سیگار می کشیدم از پسرک پرسیدم درآمدت چطور است راضی هستی؟

پاسخ داد بد نیست، خدا را شکر کمی پس انداز دارم، در حدود 500 دلار 
که می خواهم همه اش را سهام بخرم تا بیشتر شود. این روزها همه دارند 
سهام می خرند. لحظه ای به فکر فرو رفتم. واکس کفش هایم تقریبا تمام 
شده بود. ایستادم و یک اسکناس 100 دلاری به پسرک دادم. گفت آقا 
من این همه پول خرد ندارم، لبخندی زدم و گفتم بقیه اش مال خودت. 

فقط قول بده که فعلا سهام نخری و در حالی که نگاهش به رفتن من 
خشکیده بود از او دور شدم.

 فردای آن روز تمام سهام خود را فروختم و ریزش سنگین سهام از هفته 
بعد شروع شد و من بسیار خوشحال بودم که توانسته بودم علائم این 
ریزش را از زبان یک پسرک واکسی دریافت کنم. قیمت ها تحت تاثیر پول 
پسرک واکسی یعنی آخرین پول هایی که ممکن است وارد بازار شود بالا 
می روند و نفس های آخرش را می کشد. و یکی از نشانه های انتهای یک 
روند صعودی همین است که مردم عادی به شدت اشتیاق دارند برای 
ورود به روند و احساس می کنند از پول بیشتر جا مانده اند و رشدهای 

چشمگیری در آینده در انتظار آنها است.

آیا بورس تهران وارد حباب شده است؛


